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�ытай Халы	 Республикасына мемле-
кеттік сапармен бар�ан Президент 
�асым-Жомарт То	аев �ХР Т�ра�асы Си 
Цзиньпинмен келісс�з ж$ргізді.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевты Құрмет қарауылы салтанатпен сап 
түзеп қарсы алды. Содан кейін екі ел басшылары 
бір-біріне ілтипат білдіріп, келісс�з залына 
қарай �тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев ең алдымен мемле-
кеттік сапармен келуге шақырып, құрметпен 
қарсы алғаны үшін ҚХР Т�рағасы Си Цзиньпин-
ге шынайы ризашылығын білдірді. Сондай-ақ 
оны Қытай Халық Республикасының Т�рағасы 
лауазымына қайта сайлануымен құттықтады.

– Қазақстан үшін Қытай Халық Республи-
касының орны ерекше. Біздің ынтымақтас-
тығымыз мызғымас достыққа және �зара қол-
дауға негізделген. Екіжақты қарым-қатынасты 
жандандыру жолындағы мақсатымыз – ортақ. 
Аймақтық және халықаралық қауіпсіздікті, 
�зара ықпалдастықты нығайтуды к�здейтін 
мұратымыз да бір. Біз үшін Қытаймен мәңгілік 
әрі жан-жақты стратегиялық әріптестікті одан 
әрі дамыту �те маңызды, – деді Мемлекет 
басшысы.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
ҚХР Т�рағасы Си Цзиньпиннің �зара қарым-
қатынасты дамытуға қосқан �лшеусіз үлесін 

жоғары бағалайтынын жеткізді. Сондай-ақ екі 
елдің ынтымақтастығын жаңа белеске к�теру 
үшін бар күш-жігерін жұмылдыруға дайын екенін 

атап �тіп, бүгінгі келісс�здер екіжақты ықпалдас-
тыққа тың серпін беретініне сенім білдірді.

2з кезегінде ҚХР Т�рағасы Си Цзиньпин 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа қонақжайлық ілтипат 
білдіріп, 70 жас мерейтойымен құттықтады.

– Осындай айтулы күні Сіз Қытайға мем ле-
кеттік сапармен келіп отырсыз. Бұл біздің екі-
жақты ынтымақтастығымыздың жоғары дең-
гейде екенін к�рсетеді және Қытаймен тығыз 
байланыстарыңызды тағы да растайды. Қытай 
мен Қазақстан қытай-қазақ қатынаста рының 
жаңа «алтын 30 жылдығына» қадам басты. 
Біздің елдеріміз достық, �зара қолдау дәстүрін 
дамы тып, тиімді ынтымақтастықты тереңдетуі 
қажет, – деді ҚХР Т�рағасы.

Кездесу барысында тараптар екі елдің сауда-
экономика, мұнай-газ, мұнай химиясы, энер-
гетика, білім және ғылым, қаржы салаларындағы 
жан-жақты ынтымақтастығын дамыту, к�лік-
транзит әлеуетін арттыру мәселелерін талқы-
лады. Сондай-ақ олар халықаралық және �ңір-
лік күн тәртібіндегі мәселелер ж�нінде пікір 
алмасты.

Келісс�здерден кейін Қ.Тоқаев пен Си 
Цзиньпин Бірлескен мәлімдемеге қол қойды. 
Сондай-ақ екі ел делегациясы мүшелері нің 
бірқатар маңызды құжатқа қол қою рәсімі �тті.
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АДАМ САУДАСЫ АЛАҢДАТАДЫ
Ту�анынан тірідей айыр�ан та�дырына к�ніп, 	&лды	ты' 	амытын киген жәбір-

ленушілерді' 	&	ы�ын 	ор�ау ма'ызды. Мәселен, пандемия кезінде адам саудасы 
бойынша тіркелген 	ылмыс саны 6 есе арт	ан. /йткені 	&л иеленушілерге 	арсы 
	& зырлы органдар тарапынан 	ол�а алын�ан 	арекетті' тірі тауар�а тос	ауыл бол-
майтыны толы	 дәлелденіп отыр. 

СЕНІМДІ ҚАРЫМ-ҚАТЫНАС ЖАНДАНА БЕРЕДІ

ШЕТЕЛДІК БІЛІМ 
ШЫҢҒА ШЫҒАРА МА?

ЖАЛДАМАЛЫ ЖҰМЫСШЫ ДА 
ЖАРНА ТӨЛЕЙДІ

Биыл елімізде та�ы бір-
н е ш е  ә л е м д і к  у н и в е р -
ситетті' филиалы ашылады. 
Осы лайша, алда�ы бес жыл-
ды' ішінде отанды	 жо�ары 
білім беру саласы айтар-
лы	тай �згеріске &шырама	. 
Шетелдік университет тер-
ді' филиалдарын ашуды' 
негізгі ма	саты – жастарды 
елімізде &стап 	алу. Алайда 
сарапшыларды' айтуынша, 
филиал ашу ар	ылы жо�ары 
білім саласында�ы бәсеке 
артпайды.  

Қазір Алматыда Де Монтфорт 
Лестер Ұлы бри тания универси-
тетінің филиалы жұмыс іс тей 
бастады. Ал Солтүстік Қазақстан 
мемле кет тік университеті Ари-
зона университетіне се нім герлік 
басқаруға берілді. Aл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ базасында 
Мәскеу инженерлік-физи калық 

институтының және С.2тебаев 
атындағы Аты рау Мұнай және 
газ университетінің база сында 
Губкин атындағы Ресей мұнай 
және газ уни верситетінің фи-
лиалы ашылды. Жоғары бі лім 

саласындағы �згеріс мұнымен 
тоқтап қал майды. 2029 жылға 
қарай тағы 9 университеттің 
филиалын ашу жоспарланып 
отыр.  

(Жалғасы 6-бетте)

Елімізде ж&мысшыларды' $лкен б�лігі 	ор�алма�ан. Арасында аутстаффинг, аутсорсинг 
форматында е'бек ететіндер, �зін-�зі ж&мыспен 	амтушылар, фрилансерлер, азаматты	-
	&	ы	ты	 сипатта�ы шартпен ж&мыс істейтіндер бар. Мемлекет со'�ы $ш санатты әлеуметтік 
	амсыздандыру�а талпыныс жасады. Биыл�ы 20 сәуірде Президент 9леуметтік кодекске 
	ол 	ойды. О�ан сәйкес, алда �з к$нін �зі к�ргендерден жа'а алым жинала бастайды. Олар 
енді әлеуметтік аударылымдар жасау�а міндеттеледі. Б&л тетік компаниялар $шін тапсырма 
орындайтын ж&мыскерлерді' әлеуметтік 	ор�алуын к$шейте ме?

АҚС ШЫҒЫНЫ АҚША 
«ШЫДАТПАЙДЫ»

Aлемнің әр мемлекетіндегі әл-
ауқат деңгейін таразылаған «Global 
Wealth Report–2022» сараптамалық 
есебіне жүгінсек, Қазақстан халқы-
ның 0,3 пайызы ғана долларлық 
мил лионер. Яғни, республикадағы 
19 млн 832 мыңнан аса тұрғынның 
небәрі 36,9 мыңы шын мәнінде бай. 
Қалғанының бәрі азды-к�пті дәре-
жеде әлеуметтік қолдауды қажет етуі 
мүмкін. Бірақ онжылдықтар бойы 
қордалаған мәселелерді шешуге 
Үкіметтің қолы, қауқары жетпей 
келеді. 

Айталық, қылмыстың бұл тү рінде еліміздің заңы 
алдында кі нәліні жауапқа тартқызып, жәбір-
ленушінің құқығы қорғалады де генге күдікпен 
қарайтындар жетер лік. Бұл с�зімізге дәлел мынау. 
Бір жылы жартыжылдықтың �зінде ғана «11616» 
н�міріне 837 қоңырау соғыл ған. Бірақ соғылған 

қоңырау мен тіркелген істің барлығы сотқа жетпеген. 
Жақында бұл мә селе Ішкі істер министрлігі ұйым-
дастырған адам саудасына қатысты жиында тағы с�з 
болып, жаңа заң жобасына қатысты пікір қызу тал-
қыға ұласты. 

БАЛ АРАСЫНА 
НӘУБЕТ ҚАЙДАН КЕЛДІ?

Т$ркістан облысы мен 
Шым кент 	аласы 
омарташы ларыны' 
ара лары  жаппай 	ырылып 
	алып,  ед әуір шы�ын�а 
бат	ан. Шаруалар 
жәндіктерді' �луін егістікті 
дәрілеу кезінде ара�а зиян 
келгенімен бай-
ланыстырады. Ал сала  
маман дары м&ны жо		а 
шы�арады. 
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БАКУДЕГІ БАСҚОСУ 
БАЙЛАНЫСТЫ НЫҒАЙТА ТҮСЕДІ

Мәжіліс Т	ра�асы Ерлан �ошанов Гейдар �лиевті� 100 жылды�ына арнал�ан іс-
шаралар�а �атысу �шін �зербайжан Республикасына ж%мыс сапарымен барды. 

ПАРЛАМЕНТАРАЛЫҚ ӘРІПТЕСТІКТІ 
ДАМЫТУҒА МҮДДЕЛІ

 Ауыл мен �ала мектептері арасында�ы 
алша�ты�ты азайтуда NIS әдістемесі нәтиже 
бере бастады. Б%л туралы «Назарбаев зият-
керлік мектептері» дербес білім беру %йымы-
ны� бас�арма т	ра�асы �нуар Жан�озин 
айтты.

2020 жылы ауыл мектептерін дамытуға бағыт-
талған NIS жобасы алдағы үш жылда «Қазақстан 
халқына» және Білім беруді тұрақты дамыту қор-
ларының қолдауымен 191 білім ошағын қамтиды. 
Зияткерлік мектептер тарапынан мұғалімдерге 
жүйелі әдістемелік к$мек к$рсету, кәсіби қажеттілік-
тері мен оқыту жетістіктерін анықтау мақсатында 
мониторинг жүргізу, мектепте қолайлы орта құру 
және жаңа оқу құралдарымен толық жабдықтау 
жүзеге асуда.

– Мемлекет басшысының тапсырмасына сәйкес 
зияткерлік мектептер жалпы білім беретін мектеп-
термен бірлесе отырып қала мен ауыл білімі арасын-
да ғы айырмашылықты азайтуға негізделген маңыз-
ды стратегияны жүзеге асыруда. Ауыл мектеп терін-
дегі білім сапасының $зектілігі Назарбаев зияткерлік 
мектептерінің 2020 жылы ауыл мектептерін қолдау 
бойынша жобаларын бастауына негіз болды, – деді 
)нуар Жанғозин.

«Ауылдық аймақтардағы тірек мектептерінің 
әлеуетін арттыру» жобасы аясында Назарбаев зият-
керлік мектептері 3 негізгі бағыт бойынша жұмыс 

істейді. Бірінші бағыт мектептің қазіргі жағдайы 
мен негізгі процестерін толық диагностикалау мен 
зерттеуді қамтыса, екінші бағыт әр мектептің анық-
талған проблемалары негізінде толық әдістемелік 
қолдау к$рсету. Ал үшінші бағыт мектептердің 
материалдық-техникалық базасын жаңартуға не-
гізделген.

Сонымен бірге басқарма т$рағасы )нуар Жан-
ғозин NIS әзірлеген әдістемемен оқып жатқан 
17 ауылдық мектеп оқушыларының үлгерімі 
жақсара түскенін жеткізді:

– Жоба бір жылдан аз уақытқа созылғанына 
қарамастан, біз оның тиімділігін қазірден к$ріп 
отырмыз. Пәндік білімнің шығу мониторингінің 
қорытындысы бойынша 4-сынып оқушылары 
математика және қазақ тілі пәндерінен үлгерімдері 
жақсарды. Ал 8-сынып оқушылары 9 пәннің 7-еуі-
нен оң динамиканың бар екен к$рсетеді. Бұл – ха-
лық аралық стандарттарға сәйкес жүргізілген зерт-
теулердің нәтижелері. Біз осы бағытта мектептермен 
жұмысты жалғастырамыз, – дейді ).Жанғозин.

Сондай-ақ ауыл оқушылары қалада оқитын 
қатар ластарынан қалмай робототехника олимпиада-
ларына, пәндік сайыстарға, спорттық жарыстарға 
қатысып, жоғары нәтижелерге қол жеткізуде. Биыл-
ғы NIS-тің дәстүрлі Наурыз кездесулерінде 13 ауыл 
оқушысы 3D биопринтинг, ақылды протездер және 
биоинтерфейс саласындағы ғылыми жобаларын 
ұсынған.

АУЫЛ МЕКТЕБІН 
АЛҒА СҮЙРЕЙДІ

Бакуде )зербайжан Республикасы Милли 
Меджлисінде Гейдар )лиевтің 100 жылдығына орай 
арнайы отырысы $тті. Басқосуға 30-дан астам елдің 
Парламент $кілдері, парламентаралық ұйымдар, 
Парламентаралық одақ, Араб Парламенті, ТүркПА 
және Қара теңіз экономикалық ынтымақтастығы 
Парламенттік Ассамблеясының $кілдері қатысты. 

Жиында с$з с$йлеген Ерлан Қошанов отырысқа 
қатысушыларға және барша әзербайжан халқына 
Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
жылы лебізін жетікізді. Сондай-ақ Гейдар )лиевтің 
Қазақстан мен )зербайжан арасындағы қарым-
қатынастың қалыптасуындағы орасан зор р$ліне 
назар аударды.

– Қазақстанда Гейдар )лиев біздің елге және 
қазақ халқына деген шынайы бауырластық пейілі-
мен белгілі. Ол екі ел арасындағы берік достық 
қа рым-қатынасты дамытуға бар күш-жігерін жұм-
са ды. Гейдар )лиев әрдайым қазақ ұлты туралы 
ай рықша к$зқараста болып, түп-тамырымыз бен 
ортақ бай рухани мұраларымыз туралы айта-
тын, – деді Мәжіліс Спикері.

Сондай-ақ Ерлан Қошанов осы жылдың сәуір 
айында Астана қаласында $ткен Гейдар )лиев 
атындағы жаңа к$шенің салтанатты ашылу рәсімі 
туралы мәлімет берді.

– Бұл іс-шараға Қазақстан мен )зербайжан 
к$шбасшылары Қасым-Жомарт Тоқаев пен Ильхам 
)лиев қатысты. К$шенің ашылу салтанатында 
біздің Президентіміз: «Гейдар )лиев секілді әлемдік 
дең гейдегі тұлғаның атын ұлықтау – біздің пары-

зымыз. Астанада оның есімімен аталған жаңа к$-
шенің ашылуы – біздің осы игі іске қосқан маңызды 
үлесіміз. )зербайжан халқының ұлы перзентіне 
деген зор ілтипатымыз әрі шынайы құрметіміз» деп 
ерекше атап $ткен болатын, – деді Мәжіліс Т$ра-
ғасы.

Ерлан Қошанов парламентаралық байланыс 
бауырлас елдеріміздің жан-жақты ынтымақтастығын 
нығайтуда маңызды орын алатынын айтты. )зер-
бай жанның Милли Меджлисінің бүгінгі іс-шарасы 
қазіргі қарым-қатынастардағы парламенттік дипло-
матияның р$лі ерекше екенін к$рсетеді.

Одан кейін Мәжіліс Т$рағасы )зербайжан 
Республикасы Милли Меджлисінің спикері Сахиба 
Гафаровамен кездесті. Спикерлер Ильхам )лиевтің 
жақында Астанаға ресми сапары кезінде Қазақстан 
мен )зербайжан басшылары қол жеткізген уағда-
лас тықтарды іске асыруға екі ел депутаттарының 
атсалысу мүмкіндігін талқылады.

– Бұл $те жемісті де маңызды сапар болды. 
Шынайы достар мен бауырлардың кездесуі деуге 
болады. Біздің халықтарымызды жақындататын 
біраз іс-шара $тті және бірқатар салада маңызды 
құжат тарға қол қойылды. Біз, екі елдің парламент-
шілері, к$шбасшыларымыз қабылдаған осы үлкен 
шешімдерді іске асыруға барынша үлес қосуымыз 
керек, – деді Мәжіліс Спикері.

Делегация құрамына Қазақстан Республикасы 
Парламенті Мәжілісі мен Сенатының депутаттары 
кірді.

Парламент Сенатыны� Т	ра�асы Мәулен 
�шімбаев «Бельгия – �аза�стан» досты� тобы-
ны� т	ра�асы Тим Ванденпут баста�ан Бельгия 
Парламенті депутаттары делегациясымен 
кез десті. Тараптар екіжа�ты ынтыма�тасты� 
пен парламентаралы� 	зара іс-�имылды одан 
әрі ны�айту перспективаларын тал�ылады.

Мәулен )шімбаев Бельгия Қазақстанның Еуро-
палық одақтағы маңызды саяси және экономикалық 
серіктесі екенін атап $тті. Сенат Т$рағасы парламент-
аралық деңгейде, оның ішінде халықаралық ұйымдар 
аясында ынтымақтастықты нығайту қажеттігін айтты.

«Біз парламентаралық байланыстардың қарқынды 
дамуына мүдделіміз. Екі елдің Парламенттерінде 
достық топтары табысты жұмыс істеуде. Олар біздің 

ынтымақтастығымызды дамытудың маңызды тетігі. 
Қазақстандық депутаттар ЕҚЫҰ Пар ламенттік Ас-
сам блеясы мен Парламентаралық одақ алаңдарында 
бель гиялық әріптестерімен $зара әрекеттесуге де 
мү д делі», – деді Мәулен )шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Т$рағасы бельгиялық әріптес-
теріне Мемлекет басшысының бастамасымен елімізде 
жүргізіліп жатқан реформалар туралы егжей-тегжейлі 
айтып берді. Сонымен қатар  тараптар халықаралық 
және $ңірлік күн тәртібіндегі мәселелерді талқылады.

Jз кезегінде Тим Ванденпут Қазақстанда жүргізіліп 
жатқан саяси трансформацияның, сондай-ақ еліміз-
дің халықаралық ұйымдармен ынтымақтас тығының 
тиімділігін атап $тті. Парламентарий $з тарапының 
ин вестициялық және к$лік-логистикалық жобаларды 
дамытуға және парламентаралық ынты мақтастықты 
нығайтуға мүдделі екенін білдірді.

Шы�ыс �аза�стан облысында�ы универ-
ситет тым жо�ары ба�амен матрас пен еден 
с�рткіш �%рал сатып алма� бол�ан.

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агенттігі 
ШҚО бойынша департаментінің мәліметіне сүйенсек, 
талдау жұмысы барысында Семей медицина универ-
ситетінің Jскемен филиалының тұрмыстық заттарды 
жоғары бағамен сатып алмақ болғаны анықталды.

«Білім беру мекемесі 1,9 миллион теңгеге еден 
сүрткіш құралдың бір данасын және 1,2 миллион 

теңгеге 1 матрас сатып алмақ болған. Алайда еден 
сүрткіш құралдың нарықтағы орташа бағасы 25 мың 
теңге, бір матрастың бағасы 30-130 мың теңге. Анти-
кордың ұсынымынан кейін мемлекеттік сатып алу 
жос парына түзету енгізіліп, шамамен 3 млн теңге 
үнем делді. Бұл қаражат $зге тауарларды сатып алуға 
бағытталады», – делінген ақпаратта.

Жалпы, жыл басынан департаменттің мемлекеттік 
органдар мен квазимемлекеттік сектор мекемелеріне 
жасаған ұсынымы бойынша 205 млн теңге үнемделді. 
Ал 2022 жылы 425 млн теңгеге үнем жасалған.

МИЛЛИОНҒА БАҒАЛАНҒАН 
МАТРАС

Сирияда�ы зілзаладан кейін �ш ай бойы 
�йінді астында �ал�ан ер адам тірі табылды.

Сириядағы жер сілкінісінен үш айға жуық 
уақыттан кейін тірі қалған ер адамды құтқарушылар 
үйінді астынан алып шықты. Желіде тараған суреттен 
ер адамның жағдайы мүшкіл екенін к$руге болады. 
Оның қалай аман қалғаны белгісіз. Бақылау және 
оңалту үшін дәрігерлерге тапсырылды. 

Еске сала кетсек, Сириядағы жер сілкінісінен 5,8 
мың адам қаза тапса, Түркиядағы зілзаладан 50 мыңға 
жуық адам к$з жұмған болатын. Осы алапат апаттан 
кейін к$п адам үйіндінің астынан шығарылды. Оның 
арасында тірі қалғандар да болды.

ҮШ АЙДАН СОҢ ТІРІ ТАБЫЛДЫ

Оралда әйелді тонап кеткен к�дікті %сталды. 
Та��ы уа�ытта Омега жол к	піріні� астынан 
	тіп бара жат�ан 30 жаста�ы әйелге к�тпеген 
жер ден шабуыл жаса�ан ер адам бейне-
ба�ылау �а т�сіп �ал�ан. 

)йел қашып кетуге тырысқанымен, қарақшы оны 
мықтап ұстап, жерге құлатып, алтын сырға-сақина-
ларын шешіп, телефонын тартып алған. Шығын 
к$лемі – 550 мың теңге. Тоналған әйел бірден поли-
ция ға жүгініп, жедел-іздестіру шаралары жарияланды. 
Тергеу әрекеттерін жүргізу барысында ұсынылған 15 
азаматтың ішінен жәбірленуші 1971 жылы туған бір 
ер адамды к$рсетті. Күдікті дереу құрықталды. Оның 
бұрын қылмыстыққа жауапкершілікке тартылғаны 
анықталды.

ҚАРАҚШЫ ҚҰРЫҚТАЛДЫ
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КӘСІБИ ЗАҢГЕРЛЕР 
«ҚҰҚЫҚТЫҚ КӨМЕК» КӨРСЕТЕДІ

ЕҢБЕК АДАМЫНЫҢ 
МҮДДЕСІ ЕСКЕРІЛЕДІ

ЖЫЛУ АҚЫСЫ 
ҚАЙТА ЕСЕПТЕЛЕДІ

БІЛІМ САЛАСЫНДАҒЫ 
МӘСЕЛЕЛЕР ҚАРАЛДЫ

ЖАЙЫЛЫМ ЖЕР 
МЕМЛЕКЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

ЖАТАҚХАНА ҚҰРЫЛЫСЫНДАҒЫ 
КЕМШІЛІКТЕР АНЫҚТАЛДЫ

Халы�ты� �	�ы
ын �ор-

ауды к�здейтін «�	�ы�ты� 
к�мек» партиялы� жобасы 
серпінді дамып келеді. 
«AMANAT»-ты� Орталы� ап-
паратында за� сарапшы ла-
ры мен партияны� �о
амды� 
�абылдауларыны� бірлесіп 
ж	мыс істеуіне м!мкіндік 
беретін екіжа�ты ынтыма�-
тасты� туралы бір�атар ме-
морандум
а �ол �ойылды.

«AMANAT» Хатшысы Дәулет 
Кәрібек «Құқықтық к�мек» 
жобасы қазақстандықтарға тегін 
кәсіби құқықтық к�мек к�рсетуге 
бағытталған атап �тті.

«Сарапшылармен бірге к�п-
балалы отбасыларға, аз қам тыл-
ған адамдарға, сондай-ақ али-
мент �ндіріп алу, зейнетақы мен 
жәр демақы тағайындау мәсе-
лелері бойынша жүгінген азамат-
тарға білікті заң к�мегін к�р се-
теміз. Сотқа дейінгі іс жүргізуден 
бастап сот шешіміне дейін �тініш 
білдірген азаматтардың мүддесін 
қорғауды жоспарлап отырмыз. 
Осы орайда біз заңгер кеңесіне 

мұқтаж әрбір адамға тегін к�мек 
к�рсетілуі үшін бірқатар респуб-
ли калық ұйымдармен меморан-
дум жасасамыз. Партияның об-
лыс тық филиалдарында апта-
сына екі рет қабылдау �ткізіледі. 
Осылайша, қоғамда құқықтық 
мә дениетті арттыру жұмысы жүйе-
лі жолға қойылады», – деді ол.

Сондай-ақ партия Хатшысы 
«Құқықтық к�мек» жобасы заңда 
жиі кездесетін қарама-қайшы-
лықтарды анықтауға мүмкіндік 
беретінін айтты. Тиісті талдау 
нәтижелері қолданыстағы заңна-
маға �згерістер мен толықтырулар 
енгізу мүмкіндігін қарастыру 
үшін ай сайын Мәжілістегі 
«AMANAT» фракциясына жол-
данып отырады.

Осылайша, республикалық 
нотариаттық палатамен, респуб-
ликалық адвокаттар алқасымен, 
республикалық заң консультант-
тары алқасымен және Interna-
tional Mediation Centre РҚБ-мен 
меморандум жасалды.

Жыл соңына дейін «Құқық-
тық к�мек» жобасы аясында 
атал ған ұйымдардың заң кон-

суль тант тарымен бірлесіп 1000-
нан астам қабылдау �ткізу, оның 
ішінде жергілікті жерде аза мат-
тарға заңгерлік к�мек к�рсету 
үшін 350-ге жуық шалғайдағы 
ауылдық елді мекенді қамту жос-
парланып отыр. Бұл – түсіндіру 
жұмысын жүргізу, дау-дамай-
ларды реттеудің баламалы тәсіл-
дері (медиация) бойынша кеңес 
беру, мүлік бойынша келісім 
жасау кезінде кеңес беру, талап 
қою мәселелері бойынша к�мек 
к�рсету, сотта мүдделерді қорғау, 
еңбек дауы бойынша кеңес беру, 
әлеуметтік жағдайы т�мен аза-
маттар мен �мірдің қиын жағ-
дайына тап болған адамдарға 
құқықтық к�мек к�рсету және 
тағы басқалар.

Еске сала кетейік, биыл қаң-
тарда «Құқықтық к�мек» жобасы 
аясында азаматтарды қабылдау 
алғаш рет Атырау облысында 
�тті. Белгілі құқық қорғаушы, 
қа зіргі Мәжіліс депутаты Абзал 
Құспан бастаған бір топ заңгер 
Индербор, Мақат аудандары мен 
Құлсары, Атырау қалаларында 
болды.

«AMANAT» партиясы Т!р-
кістан облысты� филиалы-
ны� �о
амды� �абылдау 
б�л месінде Т!ркістан облы-
сы ба�ылау ж�ніндегі бас-
� а р м а  б а с ш ы с ы  Б е р і к 
Ибадуллаев азаматтарды� 
арыз-�тініштері бойынша 
онлайн-офлайн форматта 
�о
амды� �абылдау �ткізді.

Қабылдауға келген тұрғын-
дардың бірі  түркістандық 
Ж.Биетаева әлдебір азаматтың 
Атырау қаласындағы Теңіз вах-
талық жұмыс орнында жұмыс 
берушімін деп, киім мен аяқ-
киімге ақша алып, ақыр соңын-
да алдап-соққанын айтты. Тұр-
ғынның �тініші бойынша құқық 
қорғау органдарына шағымдану 

қажеттігі түсіндіріліп, қосымша 
партия филиалына арызы қа-
былданып, тиісті жұмыстар 
жүргізілетін болды.

Сонымен қатар Отырар ау-
даны Маяқұм ауылдық округі 
Қостерек ауылының бір топ 
тұрғыны еңбекақы ала алмай, 
сонымен қатар зейнетақы, сақ-
тандыру т�лемдері т�ленбей 
жат қандығы ж�ніндегі ұжым-
дық арызын білдірді. Бұл арыз-
дары бойынша оларға жұмысқа 
қа былдану ж�ніндегі бұйрық-
тарын қоса тіркеп, Түркістан 
облысы бақылау ж�ніндегі бас-
қармасына арыз жазу қажеттігі 
түсіндірілді. Басқарма тарапы-
нан бақылауға алынып, азамат-
тардың арызы негізінде тексеру 
жұмыстары жүргізілетін болды, 

ал зейнетақы, сақтандыру т�-
лемдері мәселесі бойынша са-
лық органына шағымдану ке-
ректігі айтылды.

Қоғамдық қабылдауға кел-
ген енді бір азамат, Сауран ауда-
нының тұрғыны Б.Тұрғанәлиев 
былтыр Түркістан қаласында 
жағажай құрылысында еңбек 
етіп, ондағы бір айлық еңбек-
ақысын ала алмай жүргені ж�-
нінде шағымданды. Оның ары-
зы бойынша дәлелді айғақ-
тарымен сотқа шағымдану қа-
жеттігі түсіндірілді.

Осылайша,  аудан тұр-
ғындарын мазалаған бірқатар 
проблема анықталып, олардың 
жазбаша �тініштері бойынша 
қосымша жұмыстар жүргізетін 
болды.

«AMANAT» партиясы Пав-
лодар облысты� филиа лы-
ны� ат�арушы хатшысы 
Айг!л Маликованы� �аты-
суымен �ткен Екібаст	з �а ла-
лы� филиалыны� депу татты� 
фракциясы отырысы �тті. 
Онда абаттандыру, жол -
дарды асфальттау, ба ла-
лар
а арнал
ан ойын ала� -
дарын орнату, жары� тан-
дыру мәселелері тал�ы-
ланды. Сондай-а� са й лау-
алды ба
дарламаны� орын-
далуы бойынша әлеуметтік, 
білім беру нысандарыны� 
�	рылыс �ар�ыны ж�нінде 
�	зіретті мемлекеттік ор ган-
д а р д ы �  б а я н д а м а л а р ы 
ты�далды.

«Республикалық сайлауалды 
штабтың тапсырмасына қатыс ты 
2022-2023 жылдардағы жы лыту 
маусымы кезеңінде қо сымша 
электр және су жылыт қыш  тарын 
пайдалануға байла нысты электр 
энергиясы үшін шы ғынды �теу 
мәселесі бойынша «Павло дар-
энерго» АҚ-на депутаттық сұрау 
жі бе рілді. Аталмыш мекеменің 

бас директорының жауабына 
сәй кес, 2022 жылғы желтоқсан-
нан 2023 жылғы наурызға дейін 
тұр ғындарға есептеуді 70 пайызға 
т�мендету жолымен ай сайын 
жылу энергиясы бойынша қайта 
есептеу жүргізілді. Бұл мәселе 
де путаттық фракцияның жіті ба-
қы лауында», – деді қалалық 
депут таттық фракцияның же-
текшісі Мариям Маликова.

Сонымен қатар меди ци на-
лық мекемелер ғимаратының 
құры лыс қарқыны да с�з болды. 
Об лыста 2023-2024 жылдарға 

7 жобаны іске асыру жоспар-
лануда. 

Облыс әкімдігінің Ден сау лық 
сақтау басқармасы E.Мар ғұлан 
атындағы ауылдық округ те меди-
циналық пункт құры лысы үшін 
«ГрадСтройСервис» ЖШС-мен 
шарт жасалғанын хабарлады. 
Олар құрылысты жыл соңына 
дейін аяқтауға міндетті. Ауылдық 
денсаулық сақтауды жаңғырту 
бағдар ламасы бойынша Құры-
лысшы және Бәйет ауылдарында 
меди циналық нысандардың құ-
ры  лысы жоспарланған.

«АMANAT» партиясы 
Жамбыл облысты� филиа-
лыны� �о
амды� �абылдау 
б�лмесінде облыс әкімдігі 
Білім бас�армасыны� б�лім 
басшысы К!лзира Дәрі бае-
ва азаматтарды �абыл-
дады.

Тараз қаласының тұрғыны, 
І топ мүгедегі қабылдауға келіп, 
инклюзивті білім алатын оқу-
шылардың жазғы демалысында 
лагерьлерге жолдама беру ту-
ралы ұсынысын айтты. 

Тағы бір қала тұрғыны, қо-
ғам дық бірлестік мүшесі қорған-
шылық, қамқоршылық маман-
дарымен білім саласы бойынша 
бірлескен «д�ңгелек үстел» 
ұйым дастыруға ұсынысын 
білдірді.

Сондай-ақ қабылдауда �ті-
ніш иелері балаларды ыстық 

тамақпен қамтамасыз ету мә-
селесі бойынша да сауалдарын 
қойды. 

Білім басқарамасынан кел-
ген �кіл Күлзира Лесбайқызы 

�тініш иелерінің сұрақтары 
бойынша заң аясында толық-
қан ды түсініктеме беріп, айтыл-
ған ұсыныстар басқарма наза-
рын да болатынын жеткізді.

«AMANAT» партиясы Ал-
маты облысында 44,6 мы� 
гектар жайылым жерді 
мемлекет меншігіне �ай-
тарды.

Алдағы уақытта «Жер ама-
наты» партиялық жобасы шең -

берінде 220 мың гектардан астам 
пайдаланылмай жатқан бос 
алқапты қайтару к�зделіп отыр. 
Бірінші кезекте ол жер мал жаю 
үшін берілмек.

Айта кету керек, былтыр 
�ңірде жоба аясында 113 мың 
гектардан астам жайылым жер 

мемлекет меншігіне қайтарылды. 
Оның ішінде 57,8 мың гектар 
алқап меншік иелерінің �з ер-
кімен қайтарылса, 41,5 мың гек-
тар жер мемлекет мұқтаждығы 
үшін алынған. Тағы 13,3 мың 
гек тар сот шешімімен мемлекет 
меншігіне �тті.

Петропавлда
ы олимпиа-
далы� резервті� мамандан-
дырыл
ан мектеп-интер-
наты-колледжіне арнал
ан 
244 орынды� жата�хана �	-
рылысы биыл
ы �ырк!йекке 
дейін ая�талуы керек еді. 
Алайда «AMANAT» партиясы 
�кілдері мердігер 	йымны� 
белгіленген мерзімде �	ры-
лысты бітіре алмауы м!мкін 
деп �ауіптенеді. 

Мониторингтік топ орын-
даған жұмыстарды қарау кезінде 
белгілі бір кемшіліктерді анық-
тады. 

«Мониторингке барған кезде 
15 адам жұмысқа кірісті, дегенмен 
талаптарға сәйкес нысанда 44 
адам болуы керек. Бұл мәселені 
пар тиялықтар мердігер ұйым 
�кіл дерімен әңгімелесу бары-
сын  да бірнеше рет к�терді. Со-
ны мен қатар құрылыс мате риал-

дарын уақытылы жеткізу мә се-
лесі де бар. Мұның бәрі объектіні 
пай да лануға беру мерзіміне және 
орын далатын жұмыстардың 
сапасына айтарлықтай әсер 
етеді», – деді партияның мо ни-

торингтік тобының мүшесі 
Александр Зель.

Айта кетейік, былтырғы жел-
тоқсан айынан бастап бұл ны-
санда партиялық бақылау бекеті 
жұмыс істейді.

Дайындаған Асыл ТҰМАР
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Оң мен сол

К�кейкесті

Ту�анынан тірідей 
айыр�ан та�дырына к�ніп, 
��лды�ты� �амытын киген 
жәбірленушілерді� 
���ы�ын �ор�ау ма�ызды. 
Мәселен, пандемия 
кезінде адам саудасы 
бойынша тіркелген 
�ылмыс саны 6 есе 
арт�ан. "йткені ��л 
иеленушілерге �арсы 
��зырлы органдар 
тарапынан �ол�а алын�ан 
�арекетті� тірі тауар�а 
тос�ауыл болмайтыны 
толы� дәлелденіп отыр. 

Айталық, қылмыстың бұл тү-
рінде еліміздің заңы алдында кі-
нәліні жауапқа тартқызып, жәбір-
ленушінің құқығы қорғалады де-
генге күдікпен қарайтындар жетер-
лік. Бұл с�зімізге дәлел мынау. Бір 
жылы жартыжылдықтың �зінде ғана 
«11616» н�міріне 837 қоңырау соғыл-
ған. Бірақ соғылған қоңырау мен 
тіркелген істің барлығы сотқа жет-
пеген. Жақында бұл мә селе Ішкі 
істер министрлігі ұйым дастырған 
адам саудасына қатысты жиында 
тағы с�з болып, жаңа заң жобасына 
қатысты пікір қызу тал қыға ұласты. 

Сарапшылардың с�зіне сенсек, 
елдегі «тірі тауарға» қарсы тұру мә-
се лесінде кедергі к�п. Осыдан екі 
жыл бұрын адам саудасымен күрес 
ту ралы жасалған баяндамада мұндай 
сипаттағы әрбір т�ртінші қылмыс 
қана ашылатыны мәлім болды. 
Қыл мыстарды анықтау к�рсеткі-
шінің т�мендігі құқық қорғау ор-
гандары мен мемлекеттік орган-
дардың дағдарыс орталықтарымен 
байланысының жоқтығы айтылды. 
Тіпті, оның бір ұшы сыбайлас жем-
қорлыққа келіп тірелуі мүмкін екені 
де с�з болған. Мәселен, сәбилерді 
сатуға байланысты қылмыстарда 
мемлекеттік мекеме �кілдерінің қа-
тысы болып жататыны жасырын 
емес. Бұдан б�лек, зардап шеккен 
адам дарды қорғау шараларының 
әл сіздігі, қоғамның құқықтық са уа-
тының т�мен болуы да адам сауда-
сы ның нарқын қыздырып тұр. 
*кі   нішке қарай, осындай оқиға лар-
ға куә болған күннің �зінде құзырлы 
орындарға хабар беруге құлық та-
нытатындар аз. К�бінде қылмысқа 

куә болғаны үшін қудаланып, 
куәгерден қылмыскерге айналып 
кетеміз бе деген күдік басым.

СЕБЕППЕН ЕМЕС, 
САЛДАРМЕН КҮРЕСІП 

КЕЛЕМІЗ
Халықаралық еңбек ұйымы к�р-

сеткен мәліметке сенсек, әлемде 
жыл сайын 2,45 миллион адам тірі 
тауардың құрбанына айналады 
екен. Ал одан түсетін пайда 150 
миллиард долларды құрайды. 

Тоғыз жолдың торабында тұрған 
біздің елде бұл мәселе �зекті. Ай-
талық, елімізде адам саудасына қа-
тысты жыл сайын 100-ден аса қыл-
мыстық іс тіркелді. Жыл басынан 
бергі 4 айда 65 қылмыс белгілі бо лып 
отыр. Тіркелген қылмыстардың 
ішін де қанау мақсатында заңсыз бас 
бостандығынан айыру бойынша 1, 
адам саудасының 16 фактісі анық-
талса, кәмелетке толмағандар – 12, 
жез�кшелікпен айналысуға тарту – 
11, оның ішінде 3 кәмелетке толма-
ған дарға қатысты қылмыстық іс тір-
келген. Бірақ Ішкі істер министрі 
Ма рат Ахметжановтың айтуынша, 
бұл тек күрес салдарымен күресу ғана. 

ҮЕҰ мәліметіне қарасақ та 
зардап шеккендердің ішінде жы-
ныстық және еңбек қанауы бо-
йынша тірі тауардың саны бірнеше 
есе �скенін к�рсетеді. Осылай деген 
ведомство басшысы: 

«Қазақстан – адам құқықтары 
саласындағы халықаралық 60 шарт-
тың толыққанды қатысушысы. 
Олар  дың 13-і тікелей құлдықтың 
қазіргі түрлеріне қарсы тұрумен 
байланысты. Сонымен қатар осы 
саладағы қатынастар к�птеген заң-
мен реттеледі, ол бойынша мем-
лекеттік органдардың бұйрықтары 
да  бекітілген. Алайда қазір құр бан-
дар туралы айтпағанда, мемлекеттік 
органдардың қызметкерлері де 
толық құқықтық ақпаратқа ие бол-
ған жоқ. Жауапкершілік бұлыңғыр. 
Қарапайым, уәкілетті органдар мен 
олардың құзыреті анықталмаған», 
– дейді. 

Сондықтан Мемлекет басшысы-
ның тапсырмасы бойынша ведом-
ство адам саудасына қатысты заң 
жобасын әзірлепті. Заң жобасы 6 
тараудан тұрады. Оның ішінде жаңа 
тұжырымдамалық аппаратты енгізу, 

уәкілетті мемлекеттік органдарды 
құру, халықаралық ынтымақтастық 
негіздері, ҮЕҰ р�лін анықтау және 
жәбірленушілердің құқықтары мен 
міндеттерін кіргізу к�зделмек. Ма-
ңыздысы сол, адам саудасының 
тә уекелдерін бағалап, қылмыстың 
алдын алуға баса назар аударуға 
к�ңіл б�лінеді. Сондықтан құқық-
бұзушылыққа ықпал ететін себеп-
терді іздеу бойынша әдіснама әзір-
леніп, зерттеулер жүргізілуі тиіс. 
Сондай-ақ Марат Ахметжанов 
«адам саудасының құрбаны» ұғымы 
заңнамалық түрде анықталып, жә-
бірленушілердің барлығы кешенді 
әлеуметтік к�мекпен қамтамасыз 
етілу үшін құқықтық негіздер құ-
рылады. Одан б�лек, заңдардың 
ілеспе жобалары әзірленіпті. Бұл 
бойынша елдегі бірқатар заңдарға 
�згерістер мен толықтырулар енгізу 
қарастырылады. 

ІІМ Ұйымдасқан қылмысқа 
қарсы күрес департаментінің бас-
тығы Қанат Нұрмағамбетов биыл 
жез�кшелік пен жеңгетайлық қыз-
метін к�рсету мақсатында ұйым дас-
қан топ құруға қатысты 37 қылмыс-
тық іс тіркелгенін айтты. Сондай-ақ 
ол Қазақстан азаматтары БАB, 
Ка тар, Индонезия, Бахрейн, Түр-
кия, Оңтүстік Корея елдеріне тірі 
тауар болып кетсе, біздің елге Қыр-
ғыз Республикасы мен *збек стан-
нан келіп, құлдыққа жегілгендер 
к�п екенін айтып отыр. 

КЕШЕНДІ К�МЕК 
К�РСЕТІЛЕДІ

Үкіметтік емес ұйымдар жа-
риялаған статистикалық деректе рге 
қарасақ, �ңірлер бойынша адам 
саудасына қатысты 2019 жылы – 120, 
2020 жылы – 141, 2021 жылы – 200, 
2022 жылы –193 қылмыс тір келген. 
Соның ішінде Астана, Ал ма ты, 
Шымкент, Теміртау, Ақт� бе қа-
лалары к�ш бастап тұр. Осы қыл-
мыстардың 634-і адам еңбегін қанау, 
54-і сексуалдық пайдалану, еңбегін 
және сексуалдық қызметін пай да-
ланудың 4 дерегі белгілі болған. 

«Сана Сезім» әйелдер баста-
маларының құқықтық орталығы» 
қоғамдық бірлестігінің директоры 
Шахноза Хасанованың айтуынша, 
біздің елде адам саудасынан зардап 
шеккендерге к�мек к�рсетудің 
қиындығы бар. Мәселен, дәлел дер-
дің болмауы, жәбірленушілердің 
жұмысқа ерікті келісімі, жұмыс 
берушілерге жеке басын куәлан ды-
ратын құжаттарды ерікті түрде беру, 
белгілі бір үй-жайда немесе аумақта 
жәбірленушілердің еркін жүріп-
тұруы, барлық мүдделі тараптардың 
тарапынан жәбірленушілерге ке-
шенді к�мек к�рсету алгоритмінің 
болмауы, құқық қорғау органдарына 
сенімсіздік, жәбірленушілер мен 
олардың отбасыларының қауіпсіз-
дігі үшін қорқуы, құзырлы орын-
дардың жәбірленушілермен жұмыс 
істеуге құлықсыздығы басым. Осы 
себепті де адам саудасының құрбан-
дары �здерін зардап шеккен адам 
ретінде сезіне алмайды. Керісінше, 
�зін-�зі кінәлау басым. Жылдар 
бойы жиналған қорқыныш сезімі 
кейде жұмыс берушілерді қорғауға 
�здері мүдделі болумен аяқталып 
жатады. Сондай-ақ бірлестік бас-

шысы жұмыс берушілерден кіші-
гірім сыйлық алудың соңы қылмыс-
тың орта жолдан тоқтап, не болмаса 
істерді қарау мерзімінің ұзаруына 
алып келетінін тілге тиек етті. Сон-
дықтан ол «жәбірленуші» мәрте-
бесін берген жағдайда мемлекет 
тарапынан �темақы алу мүмкіндігі 
туралы ақпарат барынша ашық болу 
қажеттігін жеткізді. 

«Жәбірленушімен сенімді 
қарым-қатынас орнату маңызды. 
Адам саудасының құрбандары ай-
наласындағы адамдарға деген се-
німсіздіктен ұсынылған к�мектен 
бас тартуы мүмкін. Себебі олардың 
арасында сенімді адамдарға алдан-
ған адамдар бар. Екіншіден, психо-
логиялық жарақатпен жұмыс істеу 
ұзақ уақытты алады. Басынан �ткен 
жағдайдан соң қоғамға бейімделе 
алмайды, болашағына сенбейді. 
Сондықтан жәбірленушілермен 
жұмыс істеген кезде құпиялылық 
қағидаттарын сақтап, жалған ақпа-
ратқа жол берілмеуі тиіс», – деп 
топшылайды Шахноза Хасанова. 

Адам саудасына қатысты соңғы 
заң жобасын қараған академиялық 
қоғамдастық �кілдерінің де �з ай-
тарлары бар. Заң ғылымдарының 
докторы, профессор Исидор Бор-
чашвили адам саудасымен айна-
лысқан адамдарды жауапкершілікке 
тартқызу азаматтықтан айырудан 
басталу керек деген ұсынысын 
айтты. «Біз 2017 жылы азаматтықтан 
айыру сияқты қосымша жаза енгіз-
дік. Оған сәйкес террористік қыл-
мыстар үшін және ұлттық мүд де-
лерге ауыр қылмыстар жасағаны 
үшін азаматтықтан айыру к�зделеді. 
Ал адам тағдырын ойыншыққа ай-
налдырған адамдарды жазалауда 
осы бастаманы к�теруге шақы-
рамын», – дейді ол. 

Қолданыстағы заңға сәйкес 
елімізде адам саудасымен айналыс-
қандар кемі бес жылдан, қылмыстық 
құрамы бойынша ең ұзақ жаза мер-
зімі 18 жылға дейін бас бостан ды-
ғынан айырылуы мүмкін. Бір қы -
зығы, жауапкершілік арқалап, те мір 
торға тоғытылса да қылмысын қай та 
жасайтындар да кездеседі екен. 
Сондықтан сарапшы маман дар мен 
заңгерлердің ұсынысын қайта қа-
растырып, айтылған мәсе лелер 
«Адам саудасына қарсы іс-қи мыл 
туралы» заңға енгізілуі керек-ақ.

АДАМ САУДАСЫ АЛАҢДАТАДЫ
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АҚС ШЫҒЫНЫ АҚША 
«ШЫДАТПАЙДЫ»

Bлемнің әр мемлекетіндегі әл-
ауқат деңгейін таразылаған «Glob-
al Wealth Report–2022» сарапта-
малық есебіне жүгінсек, Қазақстан 
халқының 0,3 пайызы ғана дол-
ларлық миллионер. Қалғанының 
бәрі азды-к�пті дәрежеде әлеу мет-
тік қолдауды қажет етуі мүмкін. 
Бірақ онжылдықтар бойы қорда-
лаған мәселелерді шешуге Үкі мет-
тің қолы, қауқары жетпей келеді. 

Бұл ретте жұмыс берушілер 
шығыстарын азайту үшін персо-
налының үлкен б�лігін штаттан 
шығарып, аутстаффингке тапсы-
рады. Немесе аутсорсингтің қыз-

метіне жүгінеді, �з мамандарымен 
де азаматтық-құқықтық сипаттағы 
шарт (АҚС шартын) бекітеді. 

«АҚС шартымен қызмет к�р-
сететін жұмыскерлердің жағдайы 
шынымен аяуға тұрарлық. Олар 
келісімшарт аясында штаттағылар 
сияқты, тіпті одан артық жұмыс 
істейді. Алайда оларға ешқандай 
еңбек демалысы берілмейді, ең бек-
ке жарамсыздық парақшасы �тел-
мейді. Шарт талабына сай, егер 
ком пания оның жұмысына к�ңілі 
толмаса, ақысын бермей қояды. 
Жұмыс берушілер оларды компью-
тер, кеңсе тауарларымен сияқты 
басқа керек-жарақтармен қамты-
майды. Оның бәрін �зі са тып алуы 
тиіс. Мұның сыртында, АҚС шар-
тындағылардың табы сынан зейнет-
ақы жарналары, жеке табыс са-

лығы, медициналық сақ тандыру 
жар насы мен аударылым да ры ұс-
талады. 2025 жылдан бас тап, со-
лардың табысынан енді әлеу меттік 
аударылымдар да ұс талады», – дей-
ді HR-менеджер Айдар Қасенов.

Сарапшы осы мамандарға шы-
ғындарын азайту үшін жеке кәсіп-
керлік ашып, АҚС-тан соған ауы-
суға кеңес береді екен. Бірақ жеке 
кәсіпкерліктің де қиындығы к�п: 
бақылау-кассалық аппаратының 
болуы, тұрақты түрде чек басуы, 
салықтарды �зі аударуы, ұдайы 
reKassa ауысымын жауып отыруы 
және басқа талаптары бар. Оларды 
уақытында орындауды ұмытып 
кетсе, айыппұл салынуы, түрлі мә-
селеге тап болуы ықтимал. Сон-
дықтан к�бісі АҚС шартының 
талаптарына амалсыз к�неді: онда 

салық пен жарна аудару мәселе-
сімен соны жалдаған компания-
ның бухгалтері айналысады.

АҚС шартындағылар �з қыз-
метін ұсынып, �з күнін �зі к�ретін 
фрилансерлер қатарына жатады. 
Еңбек министрлігінің Еңбек ре-
сурстарын дамыту орталығының 
(ЕРДО) дерегінше, Қазақстанда 
2021 жылы АҚС шартымен жұмыс-
тарды орындайтын 176,9 мың 
қазақстандық ресми тіркелген. Бұл 
2017 жылғыдан 40 пайызға к�п. 
Бі рақ ЕРДО сарапшылары АҚС 
шартымен қызмет к�рсететін 
адам дар саны бұдан кем дегенде 5 
есе к�п деп санайды. Статистиканы 
шындыққа жақындату үшін ма-
мандар Бірыңғай жинақтаушы 
зейнетақы қорының және Мем-
лекеттік әлеуметтік сақтандыру 
қорының деректер базаларына 
тоғыспалы талдау жүргізіп шық-
қан. С�йтіп, ай сайын тұрақты 
түр де зейнетақы жарналарын ау-
даратын, бірақ әлеуметтік аудары-
лымдар жасамайтын адамдарды 
анықтады. Тиісінше, АҚС шарты-
мен істейтіндер саны 1,05 мил-
лион нан асатыны мәлім болды. 

ҚАРЖЫ АУДАРМАСАҢ, 
ҚОР ЕЛЕМЕЙДІ

Фриланс әртүрлі қызмет түрін 
біріктіреді. Олардың қатарында 
жалпы экономиканың барлық 
секторының жұмыскерлері бар. 
Мемлекеттік қызметте де осы 
шарт пен жұмыс істейтіндер же тер-
лік. Үлкен б�лігі, 170 мың адамнан 
астамы – білім беру саласында. 166 
мыңдайы – саудада. Мемлекеттік 
басқару және әлеуметтік қамсыз-
д андыруда – 143 мың адам. 

ЕРДО дерегінше, бұл санаттағы 
жұмыспен қамтылғандардың кірісі 
шамалы. Олардың табысының 
орташа деңгейі штаттағы жұмыс-
керлердің орташа жалақысының 
71,5 пайызын ғана құрады. Мы-
салы, ауыл шаруашылығында АҚС 
шартына отырғандардың табысы 
шамамен 69 мың теңге ғана. Сон-
дықтан фрилансерлердің 18 па-
йызы бір мезгілде екі жұмыс беру-
шіге, ал 10 пайызы – бірден үш 
жұмыс берушіге жалданып, тап-
сыр маларын қатар орындайды.

Елімізде фрилансерлерді әлеу-
меттік қамсыздандыру идеясы 
түрлі алаңдарда бұрыннан талқы-
ла нып келеді. Былтыр ірі агрега-
тор лардың тамақ тасушы курьер-
лері �здерінің әлеуметтік жағдайын 
жоғарыға жеткізу үшін ірі мега-
полистерімізде митинг �ткізді. 
Содан бұл тақырып биліктің де күн 
тәртібіне шықты. Ереуілшілердің 
айтуынша, қазіргі кезде ішкі еңбек 
нарығында тұрақты, жалдамалы, 
жақсы жалақылы жұмыс табу күр-
делі. Ал АҚС шарты аясында жұ-
мыс берушілер олар үшін Мем-
лекеттік әлеуметтік сақтандыру 
қорына (МBСҚ) әлеуметтік салық 
т�лемейді. Соның кесірінен егер 
фрилансер жұмысынан айрылса, 
декретке шықса, қордан к�мек 
алмайды.

Сол себепті жаңа Bлеуметтік 
кодекстегі жаңалықтардың бірі 
фрилансерлерге, соның ішінде 
азаматтық-құқықтық сипаттағы 
шартпен істейтіндерге қатысты 
болып отыр. 2025 жылғы 1 қаңтар-
дан бастап, АҚС шарттары бо-
йынша 5 пайызы әлеуметтік ау-
дарылымдар енгізіледі. Осылайша, 
штаттан тыс бұл қызметкерлер де 
әлеуметтік сақтандырылады. Олар 
жұмысынан айырылса, немесе 
перзент сүйіп, декреттік демалысқа 
шықса, онда қордан т�лем ала 
алады.

Жаңа норма Қазақстан аза-
маттарына ғана емес, азаматтық 
алып үлгермеген қандастарға және 
ел аумағында тұрақты тұратын 
шетелдіктер мен азаматтығы жоқ-
тарға да таралады. 

ЖАҢА АЛЫМДЫ 
КІМ АУДАРАДЫ?

Bлеуметтік кодекске сәйкес, 
АҚС шартын бекіткен барлық 
жеке тұлғалар міндетті әлеуметтік 
сақтандыруға жатады. Олардың 
табысының 5 пайыз м�лшерінде 
МBСҚ қорына әлеуметтік ауда-
рылым ай сайын аударылып тұруы 
тиіс. Ол аударылым қаржыны са-
лық агенттері, яғни �зі қызмет 
к�р сететін компанияның бухгал-
терлері ұстап, қорға аударады.

Бірақ осы орайда түсінбеушілік 
пен қайшылықтар туындады. Ақ-

парат құралдары мен сарап шылар 
есеп саласында кеңес беретін 
«Учёт.kz» компаниясының түсі-
ніктемесіне сілтеме жасап, «жұмыс 
берушілер штаттан тыс мамандары 
үшін 5 пайыздық алымды �з есе-
бінен т�лейді» деп жарыса жазды.

Бұл жерде әлеуметтік ауда-
рылым алынатын табысқа қатысты 
шектеулер қолданылады: ай са-
йынғы ең жоғарғы табыс м�лшері 
– 7 ең т�менгі жалақыға немесе 
2023 жылы 490 мың теңгеге тең. 
Одан асқан сомаға жаңа алым 
есептелмейді. 

Бірақ Еңбек және әлеуметтік 
қорғау министрлігінің түсінді-
руінше, бұл әлеуметтік аударылым 
АҚС шартын бекіткен жеке тұл-
ғалардың �з табысынан ұсталады. 

«АҚС шартымен жұмыс істей-
тін к�птеген азамат бүгінде, әлеу-
меттік қатерлер туындаған жағ-
дайда, МBСҚ қорынан әлеуметтік 
т�лем алудан қағылып отыр. Ал 
Bле уметтік кодекске сәйкес, жұ-
мыс берушілер �з штатындағы 
қыз меткерлер сыртында, енді са-
лық агенті ретінде АҚС шарты 
не гізінде қызмет к�рсететін ма-
мандар үшін де әлеуметтік ауда-
рымдарды, зейнетақы жарналары 
сияқты олардың табысынан ұстап, 
аударып отыратын болады. Осы 
арқылы АҚС шартымен жұмыс 
істейтін азаматтар �з есебінен 
әлеу меттік қатерлерден сақтан ды-
рылады»,  –  деп  хабарлады 
ведомство.

Оның мәліметінше, АҚС шар-
тымен жұмыс істеген к�птеген 
әйел декреттік демалысқа шық-
қан да, жүктілік және босануға, 
жұ мысынан айырылуына байла-
нысты әлеуметтік т�лемдерін ала 
алмай, наразылық білдіреді. Енде-
ше жаңа т�лем арқылы «мыңдаған 
адамға қордан т�лемдер алуға 
мүм кіндік беріледі».

Жалпы, �з бетінше күнелткен 
мамандарға мемлекет тарапынан 
алым-салықтың �суі олардың 
еңсесін езіп барады. Finprom мо-
ниторинг агенттігі сарапшы лары-
ның байламынша, бұлай бара 
берсе, 2025 жылдан АҚС шартымен 
жұмыс істеу қазақстандықтарға 
тиімсіз болып қалады.

ЖАЛДАМАЛЫ ЖҰМЫСШЫ ДА ЖАРНА ТӨЛЕЙДІ

Елімізде ж�мысшыларды� $лкен б�лігі �ор�алма�ан. Арасында аутстаффинг, 
аутсорсинг форматында е�бек ететіндер, �зін-�зі ж�мыспен �амтушылар, 
фрилансерлер, азаматты�-���ы�ты� сипатта�ы шартпен ж�мыс істейтіндер бар. 
Мемлекет со��ы $ш санатты әлеуметтік �амсыздандыру�а талпыныс жасады. Биыл�ы 
20 сәуірде Президент )леуметтік кодекске �ол �ойды. О�ан сәйкес, алда �з к$нін �зі 
к�ргендерден жа�а алым жинала бастайды. Олар енді әлеуметтік аударылымдар 
жасау�а міндеттеледі. Б�л тетік компаниялар $шін тапсырма орындайтын ж�мыс-
керлерді� әлеуметтік �ор�алуын к$шейте ме?

Халықаралық еңбек ұйымы к�р сеткен мәліметке сенсек, 
әлемде жыл сайын 2,45 миллион адам тірі тауардың 

құрбанына айналады екен. Ал одан түсетін пайда 
150 миллиард долларды құрайды. 
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Тіршілік

Экология және табиғи ресурстар ми-
нистрлігінің мәліметінше, еліміздегі 
киіктер саны  соңғы он жылда 6 есе �сіп, 
бүгінде 1 миллион 318 мыңнан асып жы-

ғылған. Ал белгілі экобелсенді Батыр 
Сей кеновтың айтуынша, елдегі киіктер-
дің жалпы саны 6-6,5 миллионға жуық-
таған. Былтыр министрліктердің �зара 

келі сімімен киіктердің  санын реттеу  жа-
йы қарас тырылған еді. 

Ал шаруалар киіктерден қорғануға 
�здері кіріскен сыңайлы. Киіктерден 
әбден зәрезап болған Ақмола облысының 
Ат басар, Жақсы, Қорғалжын аудандарында 
шаруалар егістік алқаптарының айналасын 
3 метр тереңдікте қазып тастапты.  Еш-
қандай құзырлы органдар мен жергілікті 
атқарушы органдардың келісімін алмастан 
осындай қадамға барған шаруалардың 
әрекетіне экология жанашылары, жергі-
лікті тұрғындар мен тиісті органдар қар-
сылық білдіріп жатыр. Ауыл тұрғында ры-
ның айтуынша, қазылған терең шұңқыр-
ларға киікпен қоса т�рт түлік те түсіп 
кетіп, арандай бастаған. 

Атбасар ауданындағы Сепе, Ново-
Мариновка, Сочинское, Петров ауылда-
рындағы шаруа қожалықтары  да егістерін 
ормен қорғауға кіріскен.

«Енді киіктер жаңағы қазылған орлар-
ды айналып шағын ғана біздің егістік же-
рі мізге келеді. Қазылғанымен ол шұң қыр-
лар үш-т�рт жылдан кейін топырағы ішіне 
құлап қайта тегістеліп кетеді. Киік тер 
үстінен �те береді ғой. Онда олар жа ңа ғы 
қазылған жердің жанынан тағы қа зып 
тастайды», – дейді Атбасар ауданы Есен-
гелді ауылының тұрғыны Нұрбай Жүсіпов.

Түйткілді мәселе жайлы алдымен 
Атба сар ауданы әкімдігінен анықтамақ 
болдық. 9кімдік шаруалар орды жергілікті 
биліктің келісімінсіз �з бетінше қазғанын 
мойындады.  

– Үш метрлік траншеяларды киіктердің 
шабуылынан зор шығынға батқан ша-
руалар �з бетінше қазған. Бұл әкімдіктің 
еш келісімінсіз жасалған. Ауыл шаруа-
шылық тауар �ндірушілері министрлік-

терге дейін шағымданған бірақ ешқандай 
жауап алмаған. Орасан зор шығынға ұшы-
рағандықтан осындай терең шұңқырлар 
қазып тастапты, – дейді Атбасар ауданы 
әкімдігінің баспас�з хатшысы Михайл 
Майер.

Ақмола облысының орман шаруа-
шылығы және жануарлар әлемі аумақтық 
инспекция басшылығы аталған мәселенің 
күрделене түскенін айтып, істің прокура-
тураның қарауына жолданғанын жеткізді. 
Ведомство басшысы Лашынтай Дүйсе-
новтың айтуынша, киіктердің к�беюі к�п 
мәселенің алғышартына айналған.  Атал-
ған мәселе Степногор қаласында Экология 
және табиғи ресурстар министрі Зүлфия 
Сүлейменованың қатысуымен �ткен 
жиында да к�теріліп, министр киіктер 
�тетін жолдардың бәрі бей-берекет егістік 
жерлерге айналғандықтан мұны толықтай 
тексеріп барып шешім қабылданатынын 
мәлімдеген еді. 

– Бұл �те сұмдық жағдай. Атбасар, 
Жақсы, Қорғалжын аудандарында ша руа-
лар егіс  алқаптарының айналасын қазып 
тастаған. Қазірге дейін  бес киік қазылған 
орға құлап �лді. Біз облыстық прокуратура, 
экология департаменті, жер гілікті атқа-
рушы органдар, ауыл шаруа шылығы, жер-
дің пайдаланылуы мен қор ғалуын бақылау 
басқармаларына хат жаз  дық. Күні кеше 
Атбасар ауданында ар  на йы жиын да �ткі-
зілді. Қазір іс жо ғарыда аталған аудан-
дардың прокуратура және полиция қыз-
меткерлерімен қаралып жатыр. Киіктердің 
к�беюі мәселесі бойын ша осы айдың 24 
мамырында Орал қа ласында, одан кейін 
Астанада үлкен жиын �ткізілмек, – дейді 
аумақтық инспек ция ның басшысы Ла-
шынтай Дүйсенов.

Түйінді мәселе жайлы Ақмола облысы-
ның жердің пайдаланылуы мен қорғалуын 
бақылау басқармасына хабарластық. Ве-
домство басшысы Ерғали Шорин бұл 

мә селе �здерінің құзыретіне кірмейтінін 
айтып, аумақтық инспекция жазған хат-
тың облыстық экология департаментіне 
жолданғанын жеткізді. 

– Егістік жерлер дұрыс пайдала-
нылмаса ол мәселемен біз айналысамыз. 
Біз ау мақтық инспекция жазған хатты 
экология департаментіне қайта жолда-
дық. Бұл мәселе біздің құзыретімізге 
кірмейді, – дейді басқарма басшысы 
Ерғали Шорин. 

Ал экология департаменті басшылығы 
аталған мәселенің жердің пайдаланылуы 
мен қорғалуын бақылау басқармасының 
тікелей міндеті екеніне сенімді. Олар 
хаттың қайта кері жолдағанын жеткізді. 

– Жердің қазылып тасталғаны эко-
логияға еш қатысы жоқ. Бұл мәселе жер-
гілікті атқарушы органдардың және жер-
дің пай далануын және қорғалуын бақылау 
бас қармасының құзыретінде болуы керек. 
Бізге келген хатты біз қайта �здеріне 
жолдадық. Бұл біздің құзыры мызға кір-
мейді, – деді Ақмола облысы экология 
де партаменті басшысының орынбасары 
Ержан Ахметов. 

Fңірде киіктерге қатысты күрделі 
жағ дайдың жуық арада шешімін табар 
түрі к�рінбейді. Табиғат жанашырлары 
бұл мә селенің бір жақты етпей тыным 
таппай тыны түсінікті. Іс құқық қорғау 
органда рының қарауына жеткен. Жа-
уапты орган дар тиісті шешім шығарып 
кінәлілерді жауапкершілікке тартуы да 
мүмкін.  Де генмен, бұл мыңдап жортқан 
бейкүнә жануарлардан егістіктерін 
қорғаған шаруалар мәселесін біржола 
шешпейді. Сондықтан тиісті министр-
ліктер мен ведомстволар аталған жағ-
дайды реттеуге тезірек назар аударар 
деген үміттеміз. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

КИІККЕ ОР ҚАЗБА...
Со��ы 4-5 жыл бойы т�тас ел аума�ында киіктер саны �сіп келеді. 

Даланы� еркін жануарыны� �скені �уант�анымен, оларды� к�беюі 
ауыл шаруашылы�ы саласында к�рделі мәселелерді туындатты. 
Жабайы жануарлар егіс ал�аптарын ойрандап, елді� бірнеше ай-
ма�ында ди�андарды шы�ын�а  батырды. Бас�а ��ірлер сия�ты 
А� мола облысында  да киіктерді� к�беюі к�п т�йткілге негіз бол �ан-
дай. Еккен егіні т�тастай тапталып кеткен а�молалы� шаруалар енді 
ал�аптарын �ор�ау �шін оны�  айналысынан тере� ор �азып тастапты.

Мемлекет басшысының ті-
келей бақылауында тұрған тас-
жолдың тағдыры биыл ғана ес-
керілді. Соның ішінде Қызылорда 
облысы аумағынан �тетін б�лігіне 
жыл басынан ж�ндеу жұмыстары 
қолға алына бастады. Бұл жол 
азабын тартқан жұртшылықты 
зор қуанышқа б�леді. 

Негізінен Қызылорда облы-
сында жергілікті маңызы бар 
3418,5 шақырым жол бар. Оның 
ішінде 1014,5 шақырымы респуб-
ликалық маңызға ие.

Қазір осы «Қызылорда – Жез-
қазған» тасжолының 204 шақы-
рымын ж�ндеу жұмыстары қар-
қын алған. Алдын-ала белгіленген 
жоспарға сәйкес, тасжол 2025 
жылы толықтай аяқталып, қол-
данысқа берілуі тиіс. Яғни, 3 жыл-
дың к�лемінде күйі қашқан кү-
режол жаңарған кейіпке еніп, 
игілігін ел к�реді деп жоспар ла-
нуда. Дейтұрғанмен, ж�ндеу жұ-
мыстары қатаң бақылауда ма? 
Халық осы мәселеге қатты алаң-
даулы.

«Қазір Қызылорда облысы 
әкімінің тікелей қолдауымен 
күрежолды ж�ндеу жұмыстары 
тыңғылықты жүргізіліп жатыр. 
Күрежолдың сапасы қатаң ба-
қылауда тұр. Алдағы уақытта рес-
публикалық маңызы зор бұл жол 
�ңіріміздің әлеуметтік-эконо-
микалық дамуына тың серпін 
береді деп сенеміз», – дейді бұл 
ж�нінде к�шпелі брифингте 
облыс әкімдігінің Жолаушылар 
к�лігі және автомобиль жолдары 

басқармасы басшысының орын-
басары Жәнібек Сыздықов.

Негізінен екі облыстың ара-
сын жалғайтын бұл жолда қыс, 
к�ктем айларында жүру �те қа-
уіпті саналады. Ең қиыны, екі 
аралықта бірде-бір елді мекен 
жоқ. Ұялы байланыс қызметі де 
жолға қойылмаған. Яғни, сапасы 
сын к�термейтін сайын жолда 
қалған жолаушының амандығына 
ешкім кепіл бола алмайды.

Жалпы, Қызылорда мен Жез-
қазғанның арасы 430 шақырымды 
құрайды. Соның біраз б�лігі ж�н-
деуді қажет етіп тұрғаны жасырын 
емес. Демек, сол аралықтағы сел-
кілдек жол талай тағдырға қауіп 
т�ндіреді деген с�з. 

«Соңғы жылдары бұл жолда 
жол қатынасы айтарлықтай 
қиын дық туғызып тұр. Иен далада 
аялдап, тынығатын, тамақтанатын 
орындар тапшы. К�лігі бұзылып, 
далада қалған адамның к�мек 
сұрауға да мүмкіндігі жоқ. Ұялы 
байланыс ұстамайды. Адам �мі-
ріне �те қауіпті. К�пшілігінің 
балалары Астана қаласындағы 
оқуына осы жолмен қатынайды. 
Fйткені, пойыз билеті де аспандап 
кетті. Осындай қиындықтарды 
ескере келе, жолдың ж�нделуін 
ұзақ күттік. Биыл аталмыш жолға 
ж�ндеу жұмыстары басталды 
деген ақжолтай хабарды естіп, 
қуанып қалдық. Осы орайда жол-
дың сапасына қатаң бақылау 
жасап, жолаушыларға арналған 
қоғамдық тамақтану орындарын, 
қонақ үй қызметтерін жолға қойса 

нұр үстіне нұр болар еді», – деп 
талап-тілегін білдірді �ңір тұрғы-
ны Ләззат Мырзалиева.

Жалпы тұрғындардың басты 
талабы – күрежолдың құрылысын 
жүргізуде саннан г�рі сапаға мән 
берілсе деген уәжін жеткізіп отыр. 
Адам қауіпсіздігін қаперге алып, 
жоспарлы жұмыстарды межелі 
уақытында аяқтаса деген тілегін 
ортаға салды.

«Қазір республикалық ма-
ңызы бар «Қызылорда – Жезқаз-
ған» тасжолының 12-216 шақы-
рым арасында қайта жаңарту 
жұмыстары басталды. Бүгінде 
асфальт т�селіп жатыр. Қайта 
ж�ндеу жұмыстарын жергілікті 
«Қыран» ЖШС атқаруда. Нақты 
уақытта тасжолдың 140 шақыры-
мына ж�ндеу жұмыстары жүргізі-
ліп жатыр. Сондай-ақ су сква-
жиндері, айналмалы жол жұмыс-
тары жүргізілді. Сонымен қатар 
жолдың бойынан асфальт зауыты 
салынып жатыр. Ж�ндеу жұмыс-
тары барысында қолданылып 
жатқан құрылыс заттарының бар-
лығы Жаңақорған ауданынан 
тасымалданады», – деді «ҚазАвто-
жол» Қызылорда облыстық фи-
лиалы директорының орын ба-
сары Ерсайын Мұзаффар.

«ҚазАвтожолдың» мәліметіне 
сәйкес, жоба бойынша облыс ау-
ма ғына жаңадан айналма жол са-
лумен қатар 204 шақырым жол ды 
қайта жаңғырту жұмыстары жос-
парға енген. Бұған қоса, 2 да на жол 
айрығы және үй жа нуарларына 
арналған жол �ткел дер, су арна-
ларынан �тетін 3 к� пір, 2 к�п-
функционалды аралық бақылау 
�лшейтін аркалар салу межеде тұр. 
Сонымен қатар 5 за манауи жылы 
дәретхана, 6 дема лыс алаңы, 56 су 
�ткізгіш құбыр, 10 мал �ткелдері, 
117 жол қиылы суы мен түйісулерін 
салу к�зделіп отырғаны айтылуда. 

Негізінен Сыр �ңірі мен Ұлы-
тау арасын жалғайтын ауқымды 
жолдың жобасына сәйкес, халық-
тың талабынан туындайтын қа-
жеттіліктер рет-ретімен шеші ле-
тініне нық сенім білдіріп отыр. 
Тек басталған ауқымды жоба 
сиыр  құйымшақтанбай, сапалы 
жүргізілсе игі. Халықтың к�п-
жыл ғы арманы ақиқатқа ай на-
лады деп үміттенеміз. Оның нә-
тижесін ал  дағы уақыт еншісіне 
қалдырдық.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ЖОЛДЫҢ САПАСЫ 
ЖАҚСАРАДЫ

Республикалы� ма�ызы бар «)ызылорда – Жез�аз�ан» тасжолыны� м�шкіл халге 
т�скеніне к�п жыл болды. К�пті� сынына �шыра�ан к�режолды� ж�нделуін 
к�ткендерді� талап-тілегі әсте бір толаста�ан емес. Алайда т�рлі себептермен ж�та� 
тарт�ан жолды� жайы тасада �ала берді.

Апатты үйлер негізінен Аты рау 
қаласында, Индер, Махамбет, 
Мақат, Құрманғазы аудандарында 
орналасқан. Жақында Атырау дағы 
апатты үйлер мәселесін түбегейлі 
шешу жайын Мәжіліс депутаты 
Дүйсенбай Тұрғанов к�терді.

«Апатты жағдайда тұрған 
осындай бірнеше үйді араладық. 
Бұл үйлердің ішін әбден ылғал 
тартқан. К�геріп жатқан үйлердің 
қабырғалары мен т�белері жа рыл-
ған. Т�белерден су ағады. Мұндай 
пәтерлерде әдетте зейнеткерлер, 
аз қамтылған адамдар тұрады. 
Олар үшін жағдайларын жақсар-
тудың жалғыз үміті – мемлекеттің 
к�мегі», – дейді депутат Дүйсен-
бай Тұрғанов.

Рас, 2022 жылдың соңында 
«Атырау қаласының тұрғын үй 
қо рын жаңартудың 2022-2026 
жыл дарға арналған бағдарлама-
сы» әзірленді. Бұл бағдарламаға 
апатты 82 үйден б�лек, қаладағы 
тағы 155 тозығы жеткен үй кіреді. 
Алайда депутат тозығы жеткен 
үйлердің мәселесін толыққанды 
шешу үшін жергілікті бюджеттен 
б�лінетін қаражаттың жеткіліксіз 
екенін айтады.

«Сондықтан республикалық 
бюджеттен де қаржы қарастыру 
керек. Мысалы, Атырау облысын-
дағы апатты үйлердің тұрғында-

рын к�шіруге шамамен 34 мил-
лиард теңге қажет, Астана қаласы 
бойынша 115 млрд теңге және 
үйді инженерлік-коммуника ция-
лық инфрақұрылыммен қам та-
масыз етуге қосымша 117 млрд 
тең ге керек. Бірақ Қаржы ми-
нистрлігі бұл жобаларға респуб-
ликалық бюджеттен қаржы б�луді 
қолдамай отыр. Сонымен бірге, 
«Отбасы банкі» арқылы несиелік 
тұрғын үйді қаржыландыру үлгісі 
бойынша тұрғын үй құрылысын 
қаржыландыру үшін облигация-
лар шығаруды да қолға алу ке-
рек», – дейді депутат. 

9кімдік, Мәжіліс, одан қалды 
Үкімет бар, апатты үйлер мәсе-
лесін шешуге бағдарлама қабыл-
дап, ұсыныс енгізіп жатқанда, 
тозығы жеткен үйлердің тұрғын-
дары алаң күйде �мір сүріп жатыр.

Дара Рахметулина апатты үйде 
тұрып жатқандардың бірі. Ол 
Құрманғазы ауданында тұрады. 
Құрманғазы ауылындағы Ғилаев 
к�шесіндегі №7 үйде тұрып жат-
қан Дара Рахметулина құрт-құ-
мырсқа, шыбын-шіркеймен бас-
панасын «б�лісіп» отыр.

«Тышқан, жыланды к�ргенде 
құрт-құмырсқаға «айналайын» 
дегің келеді. Салынғанына 53 жыл 
болған үйімізді әлсін-әлсін дәрі-
лейміз. Бірақ, мұның бәрі �з-�зі-

мізді алдау. Рас, жарық та, жылу 
да бар. Бірақ үйдің іргетасы оты-
рып кеткендіктен, іргесі қақырап 
біткен қабырғалардағы жарық-
тардан жел келеді. Соның сал-
дарынан қыс бойы к�ктеген қа-
быр ғамен алысамыз. Күн суытса, 
ау рудан к�з ашпаймыз. Біздің 
үйдегі тұрғындар арасынан дені 
сап-сау адамды табу қиын», – 
дейді апат ты үйдің тұрғыны Дара 
Рахме тул лина. 

Тозығы жеткен 16 пәтерлік 
үйде қазір 8 отбасы тұрып жатыр. 
Атырау облысы әкімдігі Отын-
энергетика кешені және тұрғын 
үй коммуналдық сала б�лімінің 
басшысы Гүлфайруз Fмірғалие-
ваның айтуынша, Атырауда апат-
ты үйлер проблемасын 2029 жылға 
дейін толық шешу жоспарланып 
отыр.

«Былтыр Атырау қаласы, 
Индер, Жылыой аудандарында 
барлығы 8 апатты үйдің (64 пәтер) 
тұрғындары к�шірілді. Биыл 
Жылыой ауданы Құлсары қала-
сындағы 8 апатты үйдің тұрғын-
дары жеке компания арқылы са-
лынған үйге к�шірілді.

Сонымен қатар жеке инвес-
торларды тарту тетігімен рено-
вация бағдарламасы шеңберінде 
апатты үйлердің тұрғындарын 
к� шіру және бұзу жұмыстары 
жүргізіліп жатыр. Биыл Индер 
ауданында 3 үйдің тұрғындарын 
к�шіру жоспарда бар. Және 
Атырау қаласындағы Верхний 
к�шесі бойында 5 қабатты 30 
пәтерлік үйдің құрылысы үшін 
жобалық-сметалық құжаттамасы 
әзірленуде», – деді спикер Гүл-
файруз Fмірғалиева.

 
Баян ЖАНҰЗАҚОВА, 

Атырау облысы

АПАТТЫ ҮЙЛЕР 
АЗАЙМАЙ ТҰР

Атырауда апатты �йлер мәселесі �зекті. «М�найлы астана» деп аталатын 
)аза�стан экономикасыны� басты доноры саналатын Атырау облысында �азір 
апатты деп таныл�ан 112 �й бар.
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 – Мемлекет басшысының тап-
сырмасына сәйкес, елімізде әлемдік 
деңгейдегі университеттердің фи-
лиалы ашылып жатыр. Бұл ба ғыт-
тағы жұмыс жалғасын табады. 
Былтыр елімізде шетелдік 4 жоғары 
оқу орнының филиалы ашылды, 
биыл 6 филиал ашылады. Атап 
айтқанда, Қорқыт ата атындағы 
Қызылорда университеті жанынан 
Сеул ұлттық ғылым және технология 
университетінің филиалы ашылмақ. 
18-19 мамырда Мемлекет басшы-
сының Қытай еліне сапары жос пар-
ланып отыр. Соның аясында Қы-
тайдың ұлттық Тяньцзинь және 
Сиань технологиялық универ си-
тетімен филиал ашу туралы келі-
сімге қол қойылмақ, – деді Жоғары 
білім және ғылым министрі Саясат 
Нұрбек. 

Министрдің айтуынша, алдағы 
3-5 жылдың ішінде жоғары білімнің 
мазмұны мен келбеті айтарлықтай 
/згереді. Жоғары білім беру сала-
сында бәсеке артады.  

– Жастарға әлемнің алдыңғы 
қатарлы университеттерінің фи-
лиалында білім алу мүмкіндігі бар. 
Олардың арасында АҚШ, Ұлы-
британия, Германия, Қытай, Оң-
түстік Корея, Түркия және тағы 
бас қа елдердің ЖОО болады, – дей-
ді ведомство басшысы.

Былтыр қыркүйек айында Сол-
түстік Қазақстан мемлекеттік уни-
верситеті жанындағы Аризона 
уни верситеті 170 студент қабыл-
дады. Оқу үш тілде – ағылшын, 

қа зақ және орыс тілдерінде жүр-
гізіледі. Аризона университетінің 
вице-президенті Лизл Фолкс осы 
бағдарламаның дамуына үлкен үлес 
қосқан университеттің барлық 
оқытушысына алғысын білдірді.

– Биотехнология, IT бағыты 
бойынша қос дипломның бірнеше 
бағдарламасы ашылды. Бұл халық-
аралық бағдарламаның үлкен ар-
тықшылығы – қос дипломға түскен 
студенттер т/ртінші курс кезінде 
Аризона университетінің кампу сы-
на барып, сол жерде оқи алады, – 
деп атап /тті Лизл Фолкс.

 
ЖАСТАРДЫ ҰСТАП ҚАЛУДЫҢ 

ЖОЛЫ МА?
Жалпы, мұндай практика әлем-

де бар. Африка, Малайзия, Индо-
незия сияқты кей елдерде әлемнің 
үздік университеттерінің фи лиал-
дары ашылған. Бірақ олардың саны 
шектеулі, себебі беделді оқу орын-
дары /з брендін сақтауға талпынады.

– Bкінішке қарай, біздің елдегі 
жоғары және орта білім беру жүйесі 
әлемдік деңгейде бәсекеге қабілетті 
емес. Сондықтан оны мемлекеттік 
саясат аясында реформалау – дұрыс 
шешім. Оқу орындарының санын 
азайту жақсы нәтижеге жеткізе ме, 
оны нақты айта алмаймын. Білім 
беру бағдарламасы мен формасын, 
тәсілдерін қайта қарау қажет деп 
есептеймін. Ол автоматты түрде бә-
секені арттырады. Еліміздегі оқу 
орындарының, әсіресе мемлекеттік 
білім беру мекемелерінің саны к/п 
болуы шарт емес. Олар азшылықта 
жекеменшік оқу орындарымен бә-
секелесе білуі тиіс. Мен 3 жылдай 
Қазақстанның мықты деген жеке 
меншік жоғарғы оқу орнында сабақ 

бердім. Сонда түсінгенім – әдістеме 
мен менеджмент ХХ ғасырдағы 
жүйеге пара-пар, – дейді сарапшы 
Алина Хаматдинова. 

Ал Talap коммерциялық емес 
АҚ президентінің кеңесшісі Қа-
дырбек Б/рікбековтің айтуынша, 
филиалдармен бірге сол шетелдік 
оқу орындарының ұстаздарын біз-
дің елге алып келу қажет. Оқу лық-
тарын, әдістемелерін, кейсін ғана 
әкеліп, қазақстандық ұстаздардың 
қолына бере салу – нәтиже бер-
мейді. Қазір мұндай білімді онлайн 
алуға да мүмкіндік бар. 

– Шетелдік университеттердің 
филиалын ашудың екі мақсаты бар. 
Бірі – жастарды елімізде ұстап қалу, 
екіншісі – Қазақстанда дайындал-
майтын мамандықтарды игеру бо-
латын. Дегенмен шетелдік уни вер-
ситеттердің барлығы бір деңгейде 
емес. Біз дүниеге аты мәлім, белгілі 
оқу орындарын тартуымыз керек. 
Сондықтан шетелдік университет-
терге арнайы талаптар бекітілуі 
керек. Сабақ оқитын профессор-
ларға да арнайы ереже бекітуіміз 
қажет. Себебі әр профессор /з елі-
нің идеологиясын жүргізгісі келеді. 
Сол себепті ашылған филиалдардың 
сапасын бақылауда ұстау аса ма-
ңызды. Ал жастар қай жерде жоғары 
жалақы болса, сол елде жұмыс іс-
тейді, – деді Қадырбек Б/рікбеков. 

Иә, /з елімізде шетелдік уни-
верситеттің филиалында білім алу 
жастардың қалтасына да жеңіл. 
Бірақ сол филиалдардан білім алып, 
біліктілігін арттырған маманға ла-
йықты дәрежеде жұмыс к/зін ұсына 
алмасақ, олардың елде қалмайтыны 
анық. Себебі қолында әлемдегі үз-
дік университеттің дипломы бар 

болса, жастардың да жұмысқа деген 
талабы /згереді. Сондықтан шет-
елдік университеттің филиалын ашу 
жастарды елімізде ұстап қалудың 
жолы емес. 

ФИЛИАЛДАРҒА ЖОҒАРЫ 
ТАЛАП ҚОЮ КЕРЕК

Кезінде Кеңес үкіметінің оқу 
орындарының филиалдары Вьет-
нам, Алжир, Гвинея, Конго сияқты 
мемлекеттерде ашылған. Бірақ сол 
елдерге барып жұмыс істейтін оқы-
тушыларға үлкен талаптар қойыл-
ған. Ал филиалдар соңғы үлгі дегі 
құрылғылармен жа бдықталыпты. 
Тіпті, оқытушыларға сол елдің ана 
тілін білу де маңызды болыпты. 

– Мен Францияға оқытушы бо-
лып бару үшін сол кезде он айлық 
француз тілі курсынан /ттім. Содан 
кейін сараптамалық комиссиядан 
/тіп, сол елге барып жұмыс істеуге 
рұқсат алғанмын. Бір елде бірнеше 
елдің жоғары оқу орындарының 
фи лиалдары жұмыс істеді. Біз да-
йындаған мамандардан біліктілік 
емтиханын басқа елдерден келген 

оқытушылар қабылдады. Сонда 
ғана бәсекелестік болады. Сон дық-
тан оқудың сапасына, оқу орнының 
деңгейі мен құрылымдарына жо-
ғары талап қоюымыз керек, – дейді 
Қадырбек Б/рікбеков. 

Білім саласының сарапшысы 
Bмір Шыныбекұлының пікірінше, 
халықаралық деңгейде бәсекеге қа-
білетті маман дайындау үшін шет-
елдік университеттердің фи лиал-
дарын ашу керек. Бұл бір жа ғынан 
шетелге барып оқығаннан арзан әрі 
тиімді. Бірақ шетелдік универ-
ситеттер филиалдарының деңгейін 
кадрлар шешеді. Жаңадан ашылған 
филиалдарда маман да йындай 
алатын білікті оқытушылар мен 
әлемдік үздік университеттен келген 
профессорлар сабақ беруі керек. 

– Айталық, 90-жылдары жеке-
меншік оқу орындары ашыла бас-
таған кезде аймақтардағы бала-
бақша ғимараттары университетке 
айналып кетті. Олар Ташкенттің 1-2 
профессорын тіркеп қойып, мем-
лекеттен лицензия алған. Сол же-
кеменшік жоғары оқу орындарының 

біразы жабылды. Қазіргі әлемдік 
университеттердің филиалдарын 
ашудың соңы да осыған ұласып 
кетуі мүмкін. Шетелдік профессор-
лардың бірнешеуінің атын жазып 
қойып, диплом сатып кете ме деп 
қорқамын. Сондықтан бұл бағытта 
арнайы комиссия құрылып, ашы-
латын жоғары оқу орындарына қа-
таң талаптар қоюы керек. Шетелдік 
профессорлар онлайн емес, ай-
мақтағы филиалдарға келіп сабақ 
беруі керек. Бұрынғы министр 
А.Аймағамбетов 80-нен астам оқу 
орындарын жапты. Ал олардың 
артында ірі магнаттар тұрды. Енді 
сол кәсіпкерлердің шетелдік оқу 
орындармен келісімге келмесіне кім 
кепіл? – дейді Bмір Шыныбекұлы. 

Оның айтуынша, қазір минис-
трлік жекеменшік оқу орындарын 
тексере алмай отыр. Bйткені шағын 
бизнесті тексеруге моноторий жа-
рияланған. Олар шетелдік жоғары 
оқу орындарының филиалдарын да 
тексере алмайды. Осылайша, жо-
ғары білім саласындағы түйткілді 
мәселелер к/бейе бермек.

Жасыратыны жоқ, мектеп түлектері 
арасында әлі де гранттың к/п болуын 
басты фактор санап, педагогикалық ма-
мандықты таңдайтындар бар. Сал дарынан 
қазір мектептерде «кездейсоқ» мұға-
лімдердің қатары к/бейді. 

Салада қордаланған мәселелерді 
шешу тетігін еліміздегі педагогика ғы-
лымының қара шаңырағы Абай атындағы 
Қазақ ұлттық педагогикалық университеті 
ұсынды. Оның авторы – университет 
ректоры Дархан Билялов. «Педагогикалық 
сынып» деп аталатын пилоттық жоба 
Абай атындағы дарынды балаларға ар-
налған қазақ тілі мен әдебиетін тереңдете 
оқытатын мектеп, Ш.Смағұлов атындағы 
Алматы облыстық мамандандырылған 
дарынды балаларға арналған физика-
математика лицей-интернаты, И.Ман-
доки атындағы №154 мектеп, №81 мек-
теп-гимназиясы мен Абай атындағы Қа-
зақ ұлттық педагогикалық университе-
тінің арасындағы ынтымақтастық келі сі-
мі негізінде жүзеге асырылды. Жобаға 
10-11 сынып оқушылары қатысты. Мұ-
ғалім мамандығының мәртебесін к/теруге 
ба ғытталған бағдарлама арқылы педа-
гогикалық қызметке бейімі бар мектеп 
оқушыларына ойшылдар мен ағарту шы-
лардың /мірі, қызметі, идеялары, та ғы-
лымдары негізінде оқушыларды мұғалім-
дік мамандықтың пайда болу және даму 
тарихы таныстырылды. «Заманауи идеал 
мұғалім және оның жетістігінің сыры 
неде?» деген сұрақтың жауабын іздеді. 
Гуманизм, жауапкершілік, әдеп сияқты 
педагогикалық құндылықтарды танып, 
қарым-қатынас жасаудың жолдарын, 
негіздерін үйренді. Оқушылар бұл жоба 

арқылы /здерінің жаңа қырларын ашып, 
шығармашылық қабілеттерін шыңдай 
түсті. Білім беруден бастап маман даярлау 
ісіне тікелей әсер ететін жоба оқушы-
лардың педагогикалық мамандықты 
таңдауына бағытталған. 

Алғашқы педагогикалық сынып са-
бақтарында с/йлеу мәдениетіне ден қо-
йылып, оқушылар ойларын анық, қи сын-
ды әсерлі жеткізе алатын болды. Алғаш 
сахнаға шығып, /нерлерін к/рсеткен 
оқушылардың тың қабілеттері танылып, 
тұлғалық болмысын қалыптастыратын 
алғашқы қадамдарын жасады. Оқушылар 
сабақтың қызықты /тетінін, к/п нәрсе 
үйренгенін айтып жатады. Оқушылардың 
жылы лебіздері мен жеткен жетістіктері 
«Педагогикалық сынып» жобасының 
жоғары нәтижеге қол жеткізгенін к/рсе-
теді. Еліміздің білім беру саласын /ркен-
дету, мұғалім мамандығының қадір-қа-
сиетін арттыратын жобаларды ұйым-
дастыру – жас түлектердің және болашақ 
педагогтердің идеяларына, ішкі әлеміне, 
алаңдататын сұрақтарына мән беруден 
бастаған дұрыс деп ойлаймыз. Барлық 
сұрақтың жауабын беріп, мұғалім маман-
дығының проблематикасын ашатын 
кілт – оқушы. Оқушының күнделікті 
сабақ барысында туындайтын мәселе-
леріне назар аудару арқылы, балаға құлақ 
асу арқылы мұғалімдік қызметті сапалы 
атқарудың жолын к/рсетеді. 

Бауыржан САЙДАХМЕТОВ,
Абай атындағы ҚазҰПУ, 

Педагогика кафедрасының 
қауымдастырылған профессоры, 

пилоттық жоба жетекшісі

Петропавлда биыл қосымша қазақ 
сыныптары ашылатыны және де оған 
1 сә уірден бастап оқушыларды тіркеуге 
болатыны туралы хабарландыру берілді. 
Бұл аз дегендей, /ңірдегі тіл жанашырлары, 
«Қазақ тілі» қоғамының мүшелері, қоғам 
белсенділері ата-аналар арасында балала-
рын қазақ сыныбына беру туралы үздіксіз 
үгіт-насихат жүргізіп жатыр. Бұл жұмысқа 
«AMANAT» партиясының облыстық фи-
лиалы да қосылды. Солтүстік Қазақстан 
облыстық мәслихатына партиядан сайлан-
ған депутат Ербақыт Амантайдың қоғамдық 
қабылдауына келген бір топ тіл жанашыры 
осы жұмысты ұйымдастыруға к/мектесуді 
сұраған болатын. 

Жүргізіліп жатқан жұмыстың нәти -
жесінде, бүгінде IT лицейдегі қазақ сыны  бы-
на – 11, БЭСТ гимназиясына – 9, Бірін ші 
гим назиядағы қазақ сыныбына – 4 /ті ніш 
түсті. Бірақ кейбір ата-аналар әлі екі ойлы 
болып жүр. Дегенмен әр мектепте 10-15 бала 
ғана жиналса, қазақ сыныптары ашы л ады. 
Қазақ тілінде оқуға ниет біл дір ген бүлдір-
шіндер ешқандай тест тап сыр майды, бар-
лығы әңгімелесу нәтижесінде қабыл данады. 

Rрі олар үшін ұзартылған күн тобы 
тегін болмақ. Себебі облыс әкімдігінің Бі-
лім басқармасы жүргізген сауалнама нәти-
жесінде, ата-аналардың 42 пайызы /здері 
қазақша білмегендіктен, үй тапсырмасын 
орындауға қиналатыны белгілі болыпты. 
Ке ңес отырысында басқа мектептердегі 
ұзар тылған күн топтары қызметінің қым-
баттығы да с/з болды. Петропавлда оның 
бағасы 25 мың теңгенің маңайында. Мұны 
әркімнің қалтасы к/тере бермейді. Сон-
дықтан кеңес мүшесі Жанар Таласпаева 
ұзартылған күн тобын барлық сабақ емес, 
жекелеген пәндер бойынша ғана к/мек 
к/рсетуге бейімдеп, т/лемақысын арзан-
дату туралы ұсыныс жасады. 

Ал «Қазақ  білім ордасы» білім орталы-
ғы ның директоры Аида Уәлиева осында 
тәрбиеленетін балалар мен олардың ата-
аналарына арналған тегін үйірмелер бар 

екенін жеткізді. Бұл білім орталығы даяр-
лаған балалардың барлығы қазақ сыныбына 
барады екен. Бірақ бұл орталық 300 шақты 
баланы ғана қамтыған.

Дегенмен облыстық Білім басқармасы 
басшысының орынбасары Елена Гонтарь 
келтірген деректер бойынша, биылғы оқу 
жылында облыс бойынша 1-сыныпқа 
қабылданған 7 739 баланың тек 1 775-і ғана 
(23%) қазақша оқиды. Жалпы, облыс бо-
йынша ұлты қазақ балалардың 45 пайызы 
орысша оқиды. Статистикаға сүйенсек, 
31 мың 534 баланың 18 мың 650-і ғана 
тілінде, 12 мың 884-і орыс тілінде оқып жүр. 
Ал Петропавлдағы 26 мың 790 қара до-
малақтың 9 мың 940-ы – орыс мектебінде. 

Петропавл қалалық білім б/лімінің 
басшысы Бұлбұл Ахмадиқызының айтуын-
ша, қаладағы маңдайалды үш орыс мекте-
бінде қазақ сыныптарын ашу жұмысы 
оңайға түсіп отырған жоқ. Ата-аналардың 
басым б/лігі /з балаларын таза қазақ мек-
тептерінде оқығанын қалайды. Жалпы, 
тә жірибе к/рсеткеніндей, орыс мектеп-
терінде ашылған қазақ сыныптарында 1-2 
жыл оқыған соң балалар қазақ мектептеріне 
ауысып кететін к/рінеді. Сондықтан қо-
ғамдық кеңес мүшелерінің пікірінше, қазақ 
сыныптарын емес, мектептерін ашу туралы 
мәселе к/терген орынды.  

Солтүстік Қазақстан облыстық білім 
беру саласындағы сапаны қамтамасыз ету 
департаментінің басшысы Алена Мальгаева 
жаңадан ашылатын қазақ сыныптарына 
мектепте қаншалықты жағдай жасалғанын, 
дайындығын және болашағын сұрап білді. 
Ол: «Үш қазақ сыныбын ашу үшін үш ка-
бинет, үш мұғалім керек. 4 жыл к/зді ашып-
жұмғанша /те шығады. Содан кейін бұл 
мектептер балаларды ары қарай оқытуға 
қаншалықты дайын? Қосымша кабинеттер, 
пән мұғалімдері қажет болады. Ертең бұл 
балалар басқа қазақ мектебіне ауысуға 
мәжбүр болмай ма?» – деген сұрақ қойды. 
Облыстық Білім басқармасының /кілдері 
сендіргеніндей, барлық жағдай жасалған. 

Кеңес отырысында қазақ мектептерінің 
аздығы мәселесі де к/терілді. Петропавл-
дағы 36 мектептің тек алтауы ғана мем ле-
кеттік тілде білім береді әрі қазақ мектепте-
рінің саны алтаудан артылмай келе жатқа-
нына бірнеше жылдың жүзі болды. Қала 
бойынша барлық сыныптардың 18,7 па йы-
зы ғана – қазақтілді. Биыл 3 мектепте қазақ 
сыныбы ашылған күннің /зінде, к/рсет-
кіш 0,2 пайызға ғана артатын к/рінеді. 
«AMANAT» партиясы филиалының 
Сайлауалды бағдарламасына енгізілген 
«Жайлы мек теп» жобасы асында ашылатын 
4 жаңа мектеп қай тілде білім беретіні 
сұранысқа байланысты болмақ. Жоспар 
бойынша олар мемлекеттік тілде деп 
жоспар лан ғанымен, орыс тілінде білім 
алғысы келетіндер үшін аралас мектеп 
болуы кетуі де ғажап емес. 

Петропавл қалалық ардагерлер кеңесі-
нің т/рағасы Жангелді Тәжин: «Т/рт жай-
лы мектеп – тек қазаққа!» деген ұстаным 
дұрыс», – дейді. Ұзақ жылдар бойы білім 
беру ісінің ардагері Петропавлдағы 6 қазақ 
мектебінің екеуінің ғимараты талапқа сай 
еместігін айтады. «№18 мектеп – бұрынғы 
жатақхана ғимараты. Бұл – баяғыда жауып 
тастайтын мектеп. Себебі ішіне кіріп к/р-
сеңіз, сыныптары санитарлық нормаға сай 
емес. Акт залы жоқ. Асханасы да бейім-
делген үй-жай. №20 мектеп – 1940-50  
жыл дары салынған дүкеннің ғимараты. 
Кезінде, жоқшылық заманында жарайды, 
бұлар мектеп болып ашылды. Ал енді қазір 
ше? Сондықтан жаңадан салынатын т/рт 
мектептің т/ртеуі де қазақша болсын»,–  
дейді Жангелді Уақпанұлы. 

Қоғамдық кеңес мүшелері Петропавлда 
орыс мектебіне қаншалықты сұраныс бар 
екенін анықтауды /тінді. Себебі кейбір 
деректер бойынша 1 200 орындық орыс 
мектептерінде 600-800 бала ғана оқып 
жүрген к/рінеді. Кейбір шағын аудан дарда 
2-3 орыс мектебі қатар орналасқан. Ал 
қазақ мектептерінде керісінше орын тап-
шылығы байқалатын к/рінеді. Бірақ 
облыстық Білім басқармасының бас мама-
ны Алмагүл Оспанованың айтуынша, сұ-
раныс бойынша кез келген білім ордасында 
қазақ сыныптары ашылып жатыр. Мәсе-
лен, 2022-2023 оқу жылында қазақ тілінде 
оқи тын балалардың санын арттыру мақса-
тында облыстың 5 ауданында 8 мектепте 
қазақша сыныптар ашылды. Бірақ кейбір 
елді мекендерде бала санының аздығына 
байланысты қазақ сыныптары жоқ екендігі 
де рас. 

Орыс мектептерінде оқытылатын қа-
зақ тілі сабағының сапасы да ойлан ды ра-
ды. М.Қозыбаев атындағы Солтүстік Қа-
зақстан университетінің оқытушысы 
Жа зира К/к бастың айтуынша, 11 жыл 
бойы орыс мек тебінде оқыған балалар 
жо ғары оқу орнына түскен кезде қазақша 
с/й лемек түгіл, аты-ж/нін де айта ал май-
ды. Сондықтан осы пәнді оқыту сапасын 
тексеру және қазақ тілі пәнінен мемле-
кеттік емтихан енгізу қа жеттілігі туындап 
отыр. Бұл мәселені об лыстық мәслихат 
депутаты Ербақыт Аман тай /з бақылауына 
алып, тиісті бас қарма мен министрлікке 
хат жолдайтын болды.

Роза Ш%КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

ШЕТЕЛДІК БІЛІМ 
ШЫҢҒА ШЫҒАРА МА?

ҚАЗАҚША ОҚЫТУҒА 
ҚҰЛЫҚСЫЗ

Биыл Петропавл �аласында�ы �ш орыс мектебінде �аза� 
сыныптары ашылатыны туралы алдын ала хабарланып, барынша 
жарнамалан�анымен, сәуір айында Sakura порталы ар�ылы бір де 
бір �тініш келіп т�скен жо�. Орыс мектептеріне бірінші к�ні-а� 
90 �тініш т�седі. Б"л туралы «AMANAT» партиясы Солт�стік %а-
за�стан облысты� филиалы жанында�ы MIRAS �о�амды� ке'есіні' 
отырысында Петропавл �алалы� білім б�лімі басшысыны' орын-
басары Б"лб"л Ахмади�ызы айтты. 

ПЕДАГОГИКАЛЫҚ 
СЫНЫПТЫҢ 
ПАЙДАСЫ КӨП

 Мемлекет басшысы жыл сайын�ы Жолдауында білім беру 
сапасын арттыру�а баса назар аударып келеді. Б"л ма�сат�а 
біліктілігі жо�ары м"�алімдерді даярлау ж�йесін енгізу ар�ылы 
�ана �ол жеткізуге болады. Осы орайда Абай атында�ы %аза� 
"лтты� педагогикалы� университетінде о�у орныны' ректоры 
Дархан Биляловты' авторлы�ымен «Педагогикалы� сынып» 
жобасы "йымдастырылды. Жоба о�ушыларды педагогикалы� 
маманды��а ерте бейімдеуді ма�сат етеді. 
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Ел ішінде

«МЕРЕЙЛІ ОТБАСЫ» 
ҚАРАҒАНДЫДА БАСТАЛДЫ

Назгүл НАЗАРБЕК

Т�ркістан облысы мен Шымкент 
�аласы омарташыларыны� ара-
лары  жаппай �ырылып �алып,  ед-
әуір шы�ын�а бат�ан. Шаруалар 
жәндіктерді� �луін егістікті дәрілеу 
кезінде ара�а зиян келгенімен бай-
ланыстырады. Ал сала  маман дары 
м#ны жо��а шы�арады. 

Десе де, сала мамандары қанатты 
жән діктерге т�теннен келген зауалдың 
се беп-салдары әлі де тексеріліп жатқанын 
айтады. Сонымен, �ңірдегі омарташылар  
айдың күннің аманында к�з алдында 
қы ры лып қалған бал араларын к�ріп, 
жанай қайын кімге жеткізерін білмей дал.

Ең алдымен, бұл зауал Шардара ауда-
нына келген. Айналдырған 2 күнде Шар-
дарадағы бал араларының тең жартысы 
�ліп қалған. Облыстық дизенсекциялау 
орта лығы мамандары Конго-қырым гема-
ррогиялық безгегінің қоздыр ғыш тарына 
қарсы жүргі зіл ген дәрілеу жұмыс тарын 
жергілікті әкімдікке бір апта бұрын 
хабарлапты.  Сондай-ақ Шардара қаласы 
бойынша дәрілеу жұмыстары жүретін 
аумақ жазық дала болғандықтан ол жақта 
ара қонатын дай ағаш жоқ еке нін айтып,  
бал аралары ның �луіне бірне ше фактор 
себеп болуы мүмкін екендігін алға 
тартады. Ал Түркістан облыстық Санитар-

лық-эпи демиологиялық бақы лау депар-
таменті мамандары да дәрілеу ден емес, 
аралар ара сында эпидемия жүруі мүмкін 
деген себепті айтады. Шар дара ауданының 
ветеринар мамандары да осы жауапты 
құптап отыр. Ал сарап шы лар болса 
жүргізілген дәрілеу шара лары қауіпті-
ліктің үшінші класына ие және жәндік-
тердің барлық түрлеріне, соның ішінде 
араларға қауіпті деуден танбайды. 

Мұндай жағдай жыл сайын қайта-
ланып тұрады екен. Биыл �ңірде 1000-
нан астам ұяшықтағы аралар қырылып 
қал ған. Омарташылардың термині бо-
йынша 1000 отбасы ара болып саналады. 

Демек, 1000 отбасы жоқ болған. Бір отба-
сының құны 25-50 мың теңге к�лемінде. 
Бір отбасыдан 30-100 келіге дейін бал 
алу ға болады екен. Ары қарай есептей 
бе ріңіз. Бал жинау барысында омарташы-
ларды едәуір шығынға батыратын бұл 
зауал шаруаларды қатты алаңдатып отыр. 

Отырар ауданындағы омарташы 
Дастан Алтынбеков аралардың жаппай 
қырылуына ауа райының ешқандай 
қатысы жоқтығын, кенеге қарсы ша шыл-
ған дәріден болғанын айтып шырыл-
дайды. Шаруашылықтағы 80 отбасы 
қырылған. Омарташы �лген аралардың 
орнын толтыру үшін к�рші аудандардан 
ара сатып алған. «Ұяны бос ұстап отыра 
алмаймын. Себебі  күн ысыса олар құрт-
тайды да ұя жарамай қалады», – дейді ол. 
Шаруа бірақ араның неден �лгенін 
зерттеу үшін құжаттандыру шараларына 
уақыт оздырмай, билікке қолын бір сіл-
теп, тез арада �з әрекетін жасаған. Бірақ 
�лген аралардың �темін кім �тейтінін 
білмей отыр. 

Сондай-ақ Түркістан облысына 
қарас ты Зертас ауылында да аралардың 
жаппай қырылуы тіркелді. «Бізде тұтас 

кластер бар, 14 шаруа қожалығы ауыл 
шаруа шылығы кооперативтеріне бірік-
кен. Мұнда 10 мың ара отбасы бар. Біз 
олар ды Қазақстанда сатамыз. Енді биз-
несті қалай жалғастыратынымызды елес-
тету қиын», – дейді омарташылықты 
әулетімен кәсіп еткен Ирина Демидова. 

Араға келген індет Шымкент қаласы-
ның маңына да жетті. Шымкент қаласы-
ның Ауыл шаруашылығы басқармасы 

қалада кененің кері ағыны бастал маға-
нын, ауа райы әлі тұрақтамағанын 
айтады. Қазір Шымкентте 500 кәсіпкер 
20 мың бал арасын �сірумен айналысады 
екен. Шымкенттік шенеуніктер дәрілеу 
алдында диқандарға ескертетінін айтады. 
«Біз шекаралас жатқан Түркістан облы-
сы ның қызметкерлерін емдеу шаралары 
туралы ескертулерін сұрадық. Бірақ 
оларға  тыйым сала алмаймыз. Егер зиян 
келсе шаруаларға тек субсидия к�мек 
бола алады. Ол үшін олар бірігуі керек. 
Мұндай бірлестік статистикалық есеп-
терді жүргізуге және субсидия алуға 
мүмкін дік береді. Рас, әзірге 500 омарта-
шының 100-і ғана біріккен», – дейді 
Шымкент қалалық ауыл шаруашылығы 
басқармасының басшысы ?бунасыр 
Жанбатыров.

Омарташылар қоғамының т�рағасы 
Т�рехан Нармұхамедов бұл мәселеге 
ерекше назар аудару керектігін ескертеді. 
«Омарташылар ашулы. Олар сотқа жүгін-
бекші. Кінәлілер табылмай қоймайды. 
Оларға омарташылардың шыққан 
шығынын т�летсе ғана тәртіпке келетін 
сияқты», –дейді ол. 

Айта кетейік, жалпы табиғаттағы ең 
пайдалы тіршілік иесі ара екені белгілі. 
Аралар бүкіл �сімдіктерді тозаңдан дыра-
ды, осылайша аралар �сімдіктердің �сіп-
�ніп, к�беюіне әсер етеді. Бұл бал 
жинаудан б�лек қасиеті ғана. Ал омарта-
шы лар аралардың жаппай қырылуы 
эко логиялық апатқа әкелетінін еске 
салады.

Шымкент қаласы 

қайдан келді?  қайдан келді?  
Бал арасына Бал арасына нәубетнәубет

Жыл сайын 15 мамыр к�ні  Б&& Бас Ассам-
блеясы 1993 жылы бекіткен Халы�аралы� 
отбасы к�нін атап �теді.  Айтулы дата�а орай  
(ара�анды �аласында�ы Досты� �йінде кеш 
�тті.

Шараға жиналғандардың алдында облыс әкімінің 
орынбасары Ербол ?ліқұлов с�з с�йлеп, Отбасы 
күнінің мән-маңызына тоқталды. 

– «Отан отбасынан басталады» дейді қазақ. 
Отбасы күні отбасылық құндылықты дәріптейтін, 
ауызбіршілікке, достыққа шақыратын мереке. 30 
жылдан бері әлем бойынша тойланып келе жатқан 
бұл күннің қарсаңында еліміздің түкпір-түкпірінде  
«Мерейлі отбасы» байқауы бастау алады, – деді ол. 
Бүгінде елімізде отбасы институтын нығайту, баланы 
қорғау және тұрмыстық зорлық-зомбылықтың 
профилактикасы саласындағы мемлекеттік саясатты 
іске асыру бойынша нормативтік-құқықтық және 
институционалдық база құрылды. 

Балалы отбасыларды мемлекеттік-әлеуметтік 
қолдау шаралары да жеткілікті.  ?леуметтік т�лемдерді 
т�леу жүйесі бала туғанда берілетін және бір жасқа 
дейінгі бала күтімі бойынша мүгедек баланы тәрбие-
леуге берілетін жәрдемақыларды, к�п балалы аналар 
мен отбасылар үшін мемлекеттік жәрдемақыны қам-
тиды. 

Барлық �ңірде «бір терезе» қағидаты бойынша аз 
қамтылған және к�п балалы  отбасыларға консуль-
тациялық қызметтер к�рсететін «Жанұя», «Бақытты 
отбасы» және «Шаңырақ» отбасыларды қолдау ор-
талығы жұмыс істейді.

2014 жылдан бастап жыл сайын адамгершілік 
құндылықтарды жаңғыртуға және отбасы мен неке-
нің оң бейнесін насихаттауға, отбасы мәртебесін 
арт тыруға бағытталған «Мерейлі отбасы» ұлттық 
бай қауы �ткізіледі. Осы жылдар ішінде байқауға 
Қазақ станның барлық �ңірінен 20 мыңнан астам 
отбасы қатысты.

Халықаралық отбасы күні қарсаңында �ткізілетін 
іс-шаралар отбасы институтын нығайтуға, қазақстан-
дық отбасының оң имиджін насихаттауға, ата-ана-
лар дың бала тәрбиесіндегі жауапкершілігін арт тыру-
ға, мемлекеттік отбасылық саясат саласында жүргізі-
ліп жатқан жұмыстар туралы халықты кеңінен ақ па-
рат тандыруға, ерлер мен әйелдердің ұрпақты болу 
денсаулығын қорғауға, тұрмыстық зорлық-зомбы-
лықтың алдын алуға бағытталуы тиіс.

Мерекелік кеште жас отбасылар сахна т�рінен 
орын алды. Мәселен, қарағандылық Нұршуақ Алпыс 
пен ?сел Eмірзақ  2019 жылы университет қабыр-
ғасында 3 курс оқып жүріп танысқан. Нұршуақ – сақ-
шы болса, ?сел – Қарағанды қалалық  №5 емханада 
психолог болып жұмыс істейді.

Нұршуақтың отбасында ата-анасы, екі әпкесі бар, 
екеуіде тұрмыста. Үйдің кенжесі.  ?сел к�пбалалы 
отбасынан, үйдің үлкен қызы. Отбасында ата-анасы, 
екі сіңлісі және бауыры бар.  

Ал елу жыл бұрын некелері қиылған мерейлі от-
басының отағасы Нұрабай Ахметов құрылысшы 
болса, жұбайы Бикен Ахметова математика пәні 
мұғалімі болып еңбек еткен. Қазақстанның құрметті 
журналисі. 3 бала мен 5 немере сүйіп отыр.

Сонымен қатар 6 баланы асырап алып, бас-аяғы 
8 баланың ата-анасы атанып отырған Еркебұлан 
Катаев пен Айзат Қалымжанованың  жұбы да к�пке 
үлгі. 

Сахнаға 10 жылдығын атап �ткен «Ана үйі» 
қоғамдық қорының жетекшісі Айгүл К�пбаева да 
к�терілді. Қарағанды қаласындағы «Ана үйіне» 2016 
жылдан бері 407 әйел мен 383 бала к�мекке жүгінген.

Мерекелік шарада ортаға шыққан жас отбасына, 
Алтын той иелеріне, к�пбалалы отбасына, «Ана 
үйіне» 100 мың теңгеден сертификат табысталды.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Саятхан САТЫЛҒАН

Дәл қазір Тараз қаласында 200 автобусқа қажет-
тілік бар. Бұл олқылықтың орнын толтыру үшін 
жер гі лікті билік жылда шаһарға 70 жаңа автобус 
жеткізуді жоспарлаған. Бұл межеге жету үшін тасы-
мал даушы компанияларға арнайы мемлекеттік суб-
сидия да б�лінді. Нәтижесінде, қалаға алғашқылардың 
бірі болып «№1 Тараз автобус паркі» ЖШС-ның 
Zhong Tong маркалы 20 к�лік жеткізіліп, олар халық-
қа қызмет к�рсетуді бастады.  Жаңа автобустардың 
ұзындығы 8,5 метр. Жалпы сыйымдылығы 55 адамды 
тасымалдауға шақталған.  Бұл қоғамдық к�ліктер 
қазір  № 11, 46, 28, 55 маршрут бағыттары бойынша 
қатынап жатыр. Сонымен қатар «?улиеатаТрансПасс» 
ЖШС алған 3 бірлік үлкен сыйымдылықты Zhong 
Tong маркалы автобустар №19 бағытқа қосымша 
қызмет к�рсетуге қосылып,  жүру жиілігі 14 минуттан 
10 минутқа қысқарды. Жоғарыда аталған  жаңа 
автобустардың біреуінің құны – 38 миллион теңге.

Жалпы қала тұрғындарына сапалы қызмет к�р-
сету үшін шаһар к�шелерінде кемі 460 автобус қаты-
науы қажет.  Осы мақсатта «СапарТранс-2012» ЖШС 
тара пынан кемінде 10 бірлік Yutong маркалы авто-
бустарды қыркүйек айында жеткізу қолға алынса, 
«?улиеатаТрансПасс» ЖШС тарапынан жыл аяғына 
дейін қосымша 25 бірлік автобус алу жоспарланған. 
Бұған қоса City Bus ЖШС-мен 60 бірлік автобус 
жеткізуге қатысты меморандум жасалған. 

      Тағы бір айта кетерлігі, жолаушылар бағытын 
ашу мақсатында жаңа 9 бағыт бойынша конкурс 
жарияланған. Қазір «Саяхат-99» ЖШС тарапынан 
№20, «ТаразТрансМоторс» ЖШС тарапынан №56 
бағытқа қызмет к�рсету үшін �тінім келіп түскен. 
Бұдан б�лек, жоспарды іске асыру аясында биыл 21 
аялдама орнату жұмыстарына бюджет есебінен 55,9 

млн теңге қаржы қаралған. Сонымен қатар 9 дана 
жарық диодты табло орнату жұмыстарына бюджет 
есебінен 17 миллион теңге б�лінген.  Қазір жеңімпаз 
мердігер «Орталық диспетчерлік қызмет» ЖШС 
тарапынан монтаждау жұмыстары басталып кетті. 

Ал жалпы 3 жыл к�лемінде 120 аялдама орнату, 
оларға  90 бірлік жарық диодты цифрлық таблолар 
қою және жаңа 15 жолаушылар бағытын ашу к�з-
делуде. 

Қоғамдық к�ліктер мәселесінде инвестициялық 
жобалар да жанданып келеді. Мәселен, «Бизнеске 
арналған үкіметтің» фронт-офисінде �ткен 
инвестициялық штабтың кезекті отырысында жаңа 
инвестициялық жобалар таныстырылды.  China 
CAMC Engineering Co LTD компаниясының 
басқарма т�рағасы Ван Бо �неркәсіп пен ауыл 
шаруашылығы салаларындағы тығыз әрі �зара тиімді 
ынтымақтастыққа деген ниеттестігін білдірсе, Globia 
KFT компаниясының бас директоры Габор Саги 
жаңартылатын энергия к�здері саласындағы жоба-
сын ұсынды. Тарқатып айтсақ, аталған шетелдік 
компания �ңірден жасыл сутегі �ндірісін �ндіруді 
қолға алмақ. Аталған сутегіні қоғамдық к�ліктерге 
арналған экологиялық таза отын �ндіру пайдалануға 
ден қойылмақ.  Жоба аясында компания аймақтан  
күн электр және жанармай құю стансаларын салып,  
сутегімен жүретін автобустарды жеткізу жоспарлап 
отыр. Осылайша, алдағы уақытта тараздықтарға 
экологиялық таза отынмен жүретін қоғамдық к�лік-
тер қызмет к�рсетпек.

Иә, бұл с�з жоқ, к�лік тасымалы саласына үлкен 
дүмпу әкелетіндігі анық. Елімізде баламасы жоқ жоба 
экологиялық қауіпсіздікті қамтамасыз етіп ғана 
қоймай,  тасымал құнын да арзандата түседі.

Жамбыл облысы   

Өңір

(о�амды� к�лік мәселесі �ай кезде де �зекті бол�ан. Жолаушы тасымалдайтын компа-
нияларды� к�ліктеріні� азды�ы былай т#рсын, оларды� сапасы да сын к�термейтін. Осы�ан 
орай Тараз �аласында 2023-2025 жылдар�а арнал�ан кешенді жоспар жасал�ан. Сондай-а�  
инвестициялы� жобалар ар�ылы �о�амды� к�ліктер �ызметін сапалы ету к�зделген. Міне, 
осы баянды бастамалар б�гінде жемісін бере бастады. 

ЖОЛАУШЫ 
ЖОЛЫНАН ҚАЛМАЙДЫ

Отырар ауданындағы омарташы Дастан 
Алтынбеков аралардың жаппай қырылуына ауа райының 
ешқандай қатысы жоқтығын, кенеге қарсы ша шыл ған 

дәріден болғанын айтып 
шырыл дайды.
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ДАЛА СЫРЫН 
ТАНЫСТЫРДЫ

Étage дизайн студиясы дайындап, 
«Шеврон» компаниясының қолдауы-
мен жарыққа шыққан кітаптың бір-
не ше ерекшелігі бар. Біріншіден, 
кі тап қазақ және орыс тіліндегі екі 
нұсқада жарық к!ріп отыр. Орыс 
тілін дегі нұсқасы «Тайны страны гор 
и степей» деп аталады. Екіншіден,  
кітап балаларға Қазақстанның алуан 
айшықты табиғат байлығын, оның 
қайталанбас сұлулығы мен нәзіктігін, 
жергілікті мәдениеті мен дәстүрлерін 
таныстыруды мақсат еткен. Сол се-
беп ті еліміздің балалар әдебиетінде 
!зіндік қолтаңбасы қалыптасып үл-
герген жас жазушылардың қызықты 
хикаяттарға толы әңгімелері мен за-
ма науи ертегілері бір жинақта ұсы-
нылған. *рбір шығарманың сюжеті 
балаларды !зіне елітіп, атамекені-
міздің әртарапына саяхат жасауға, 
туған жердің сыры мен жырын, 
тылсым құпиясы мен тарихын тануға, 
білуге жетелейді. Бұл – жаңа кітаптың 
үшінші ерекшелігі. 

Қуыршақ театрында !ткен таныс-
тырылымға Толымбек *бдірайым, 
Зәуре Т!рехан, Серікбол Хасан сияқ-

ты балалар жазушылары мен ақын-
дары, Дархан Мыңбай, Айгүл Мүкей 
және басқа да қоғам қайраткерлері 
мен медиа-тұлғалар, журналистер 
мен блогерлер, сондай-ақ жоба ав-
тор лары, «Шеврон» компаниясы ның 
!кілдері қатысты. Авторлар жоба 
тарихы мен оны жүзеге асыру барысы 
туралы айтып, әріптестерінің сауал-
дарына жауап берді. 

 «Қазақстандықтардың сапалы 
білім алу, денсаулық сақтау мүмкін-
діктерін кеңейтіп, кәсіпкерлік пен 
инновацияға жағдай жасау біздің бір 
мақсатымыз. Бүгін серіктестерімізбен 
бірге ұсынып отырған кітабымыз 
балалардың оқуға құштарлығын арт-
тыра ды, қоршаған ортаға қызығушы-
лық оятады, ізденімпаз болып !суіне 
жағымды ықпалын тигізеді деп 
сенеміз. Бұл мемлекет болашағы 
үшін !те маңызды», – деп қорытын-
дылады «Шеврон» компаниясының 
еуразиялық б!лімшесінің кор пора-
тивтік байланыстар ж!ніндегі дирек-
торы Еркін Зікібаев. 

К.ЕСІМ

Астана �аласында�ы �уырша� театрында елордалы� руханият 
�кілдері мен кішкентай балдыр�андар�а «Дала сыры, тау жыры» 
атты бастауыш сынып о�ушыларына арнал�ан к�ркем суретті жа�а 
кітап таныстырылды. 

Айдана НҰРМҰХАН

ХХ ғасырдың басында Пусан к!ше-
лерінде электр энергиясы болмағандық-
тан, бумен жүретін трамвайлар адам 
тасыды дегенге сену қиын. Бүгінде мұна-
расы бұлтпен таласқан биік ғимараттар, 
ұзын-сонар к!пірлер, алуан түрлі тарихи 
және мәдени к!рнекті орындар мен 
ескерткіштерге, бірегей қорықтар мен 
саябақтарға бай ірі мегополис. Жайлы ауа 
райы, субтропикалық климаты, экзотика-
лық жеміс-жидек, сусындарымен тартым-
ды. *лемдегі ең ірі базардың бірі – 
Жағалшыдан теңіз !німдерінің түр-түрін 
табасыз. Жыл сайын туристердің к!птеп 
келетіні соншалық, жергілікті халық бұл 

танысу еді. Пусан ұсынып отырған 
әлемдік к!рменің тақырыбы – «*леміңді 
!згерт, жақсы болашаққа қадам бас» 
(Transforming Our World, Navigating Toward 
a Better Future). Күн тәртібіне жаһандану, 
адамзаттың болашағы, климаттық !згеріс, 
теңсіздік, жоғары технологиялардың 
мүмкіндігі мәселелері қойылмақ. EХPO 
к!рмесін !ткізу үшін жергілікті әкімдік 

Busan бағдарламасы үш бағытты қамтиды. 
Алғашқысы – табиғатпен үндестікте !мір 
сүру: бүгін және болашақтың басты 
міндеті – адамзат жаһандық климаттың 
!згеруін жеңіп, Жер планетасында 
!ркендегісі келсе, табиғатпен үйлесімге 
қол жеткізуі !те маңызды. Пусан бұл 
идеяны берік ұстана алған мекен. Сондық-
тан осы бағытта әлем халқына айтары к!п. 

О�т!стік Кореяны� жур налистер 
ассоциациясыны� $йым дастыруы-
мен �ткен «Д!ние ж!зілік журналис-
тер конферен ция сы – 2023» аясын-
да т$мса та би �атымен, тере� тари-
хы  мен тән ті еткен кербез �ала – Пу-
сан  �а жол т!сті. «Пусан» десе к� бі-
міз ді� ойымыз�а 2016 жылы жары� 
к�рген «Пусан�а баратын по йыз» 
фильмі т!седі. Сувон �аласын да�ы 
сая хатымызды ая�тап, Пусан �а ж!-
ре тін ж!рдек пойызды к!тіп т$р�ан 
кезі мізде де осы туын дыны еске 
алып, бір к!ліп алды�. 4йым дас-
тыру шылар Пусанды б!кіл әлем б$л 
кар тина дан тыс танитын болады деп 
жатты. 5йткені 2030 жылы б$л �а-
лада ашы� те�із !стінде әлем дік 
EXPO к�рмеcі �тпекші.

Кеште жастар ақынның, сондай-
ақ !з !лендерін оқып, ән шырқады. 
Мерейтой иесін Қарағанды облысы 
әкімдігі Ішкі саясат басқармасының 
басшысы Нұрлан Бикенов, облыс 
әкімдігі Мәдениет, архивтер және 
құжаттама басқармасы басшысының 
орынбасары Ерлан Нелдібаев, Қара-
ғанды қаласы әкімдігі ішкі саясат 
б!лімінің басшысы Нұржан Ілияшев 
және «AMANAT» партиясының,  
Е.Б! ке тов атындағы Қарағанды уни-
вер ситетінің !кілдері арнайы құттық-
тап келді. 

 Нұрлан Бикенов «Сары тентек-
тің»  ұлт руханиятына қосқан үлесі 
қомақты екенін тілге тиек етті. 

«Жұрт сізді ақын, айтыскер, қо-
ғам қайраткері, қоғам белсендісі ре-
тін де жақсы біледі. Бұған дейін атқар-
ған жұмыстарыңызды үлкендер жа-
рыса айтып жатыр. Оның бәрі жас-
тарға к!рсетіп жатқан !негеңіз деп 
біле мін. Соңыңыздан ерген шәкірт-
теріңізге, бауырларыңызға жол 

к!рсетіп, ақыл-кеңес беріп келесіз», 
– деді басқарма басшысы. 

Осынау кешті Жайық Бектұров 
атындағы облыстық жас!спірімдер 
кітапханасында !ткізілуінің !зіндік 
себебі бар. Бұл жайында мерейтой 
иесінің !зі әңгімелеп берді. 

«Жас кезімнен қасымда ақыл-
шым, рухани ұстазым болған Жайық 
Бектұров еді. Ол – қазақтың асыл-
дарын, Алаштың ардақтыларының 
к!зін к!рген тұлға. Маған Ахметтің, 
Мағжанның, *лиханның кім екенін, 
олардың бүкіл еңбегін таныстырған 
сол кісі еді. Ол уақытта Алаш арыс-
тары жайлы еш жерде айтылмайтын. 
Сол кісінің аты берілген кітапханада 
аруағына тағзым етіп, бір жақсы шара 
!ткізсем деп едім. Бүгін мерейлі сәт 
туыпты. Мақсатым !нерімді наси-
хаттау емес, Қазақстанды нығайтып, 
елдің жақсыларын дәріптеу», – деді 
Қ.Мақсұтов.    

;.ЖҰМАНОВ,
Қарағанды облысы

ҚАЗАҚТЫҢ ЖОҒЫН 
ЖОҚТАҒАН ЖАН

�ара�анды �аласында�ы Жайы� Бект$ров атында�ы облысты� 
жас�спірімдер кітапханасында айтыскер а�ын, �о�ам �айраткері 
�уаныш Ма�с$товты� 60 жас�а толу мерейтойына арнал�ан 
«�аза�ты� жо�ын жо�тадым...» атты кездесу кеші �тті.

ПАЙ-ПАЙ,

Пусан!Пусан!

қала портының солтүстік аумағына жеке 
инфрақұрылымы, павильондары, халық-
аралық сауда кеңселері, тұрғын үй және 
басқа да мәдени-спорттық кешендері бар 
жаңа қалашық тұрғызуды бастап кеткен. 
*лбетте, Пусан к!рме !ткізу додасында 
жеңіске жетпегеннің !зінде бұл жобаның 
құрылысын толық аяқтайды, бұған сенім 

Келесі бағыты – адамзатқа арналған тех-
но  логия. Жасанды интеллект сияқты 
тех нологиялық жетістіктер «Т!ртінші 
!неркәсіптік революцияға» жол ашады. 
Бұл трансформацияның тостағанында 
бүкіл адамзат пайда к!руі үшін инклюзивті 
және әділ даму шарт. Пусанда IT, элек тро-
ника салалары қарқынды дамып жатыр. 
2030 жылға дейін үлкен технологиялық 
серпіліс жасайтыны тағы бар. Сол үшін 
де бұл қала еш мүдірместен адамзатқа қо-
лай лы технологиялық мүмкіндіктер жай-
лы ұзақ толғана алады. Және соңғысы әрі 
басым бағыты – экономикалық даму мен 
адам дардың әл-ауқаты арасындағы  ал-
шақ тықты жою. Екінші дүниежүзілік 
со ғыстан кейінгі жаһандық даму мен сау-
да-саттық миллиардтаған адамды ке дей-
ліктен шығарды, бірақ соңғы геосаяси 
ахуал дар әлем бойынша табысы т!мен 
топ тар мен жас ұрпақты әлсіз етіп отыр. 
World Expo Busan 2030 жылы осы бағытта 
түрлі шешім ұсынып, к!шбасшы елдердің 
идея алмасуына жағдай жасауға ниетті. 
Бұл мақсатта түрлі халықаралық іс-шара-
лар жоспары да бекітілген. 

P.S. 
1928 жылы Халықаралық к)рмелер 

туралы конвенцияға қол қойылған уақыт-
тан бері әлемдік к)рмелер дүниежүзіндегі 
к)шбасшы елдер бүгін мен болашақтың 
мәселесін шешетін ұсыныс айтып, идея 
алмасатын ортасы, техникалық және 
техно логиялық жетістіктерін паш ететін 
бірегей платформа. Халықаралық к)рме 
бюросының бас ассамблеясы биылғы қара-
ша айында EXPO )тетін қаланы анық-
тайды. Пусанды таныстыру бейне роли-
гінде: «Баршаңызға таныс һәм бейтаныс 
мекенде )ткен мен бүгін бірге )мір сүреді. 
Мұнда шығыс пен батыс тоғысады. Терең 
тарих пен ғажайыпқа толы болашақтың 
қаласына к)зайым бол» делінген. Ал мен 
Пусан – жаны бар қала дегенді қосар едім. 
Ол тұрмыстық мәселе сін әбден шешкен, 
сол бұралаң жолда түрлі кедергі мен қиын-
дықты бастан кешкен, бүгінде болып-
толған, адамның )мір сүруіне қолайлы 
жағдай жасай алған, болашаққа айтары к)п 
әрі оған толық хақы бар алпауыт мекен.

 
Астана –Пусан–Астана

қаланы «Кореяның жазғы астанасы» атап 
кеткен. 

Пусанда 3,5 миллионға жуық тұрғын 
бар, маңайындағы елді мекендерде халық 
саны 4 миллионнан асады. Қаладағы 
метроға күн сайын шамамен 1 миллионнан 
астам адам отырады. Пусан – халық саны 
бойынша да, экономикалық маңызы 
ж!нінен де Кореяның Сеулден кейінгі 
екінші ірі қаласы. IT, электроника, кеме 
жасау және балық шаруашылығы белсенді 
дамып келе жатқан елдегі ең үлкен порты 
бар қала әрі іскерлік және курорттық 
орталық. Корея биржасы мен Халықара-
лық қаржы орталығы да осында орналас-
қан. *ртүрлі әлемдік спорттық және 
мәдени шаралар атқарудан тәжірибесі 
мол Пусан !з әлеуетін әлемге тағы бір 
мәрте таныту үшін енді EXPO к!рмесін 
!ткізуге ниетті. Бұл қала Рим (Италья), 
Одесса (Украина) және Эр-Риядпен (Сауд 
Арабиясы) бәсекеге түседі, басым түссе 
2030 жылдың мамыр-қазан аралығында 
осы шараны !ткізбек. Кербез мекенге  
келгендегі мақсатымыз – 2030 жылы 
!тетін World Expo Busan жоспарымен 

мол. Uйткені Корея !з тарихында аз уа-
қыт тың ішінде алпауыт елге айнала алды. 
Оңтүстік Кореяның президенті Юн Сок 
Ель: «2030 жылғы дүниежүзілік к!рмеге 
арналған трансформация бағдарламамыз 
Кореяның соңғы тарихымен үндес. Біздің 
ұлт Корея соғысынан кейін !зін-!зі 
жетіл дірудің шексіз қабілетін к!рсете 
алды. Біз бірге заманауи !неркәсіптік, 
технологиялық және мәдени орталық 
салдық. Бүкіл әлеммен !з тәжірибемізді 
б!лісуге ниеттіміз» деген болатын. 

Ұйымдастыру комитетінің айтуынша, 
адамзаттың болашағы үшін жұмыла іс 
атқарудың және кез келген прогреске 
кедергі болатын қақтығыстарды болдыр-
мау   дың маңызы артты. 2030 жылы !тетін 
әлемдік к!рме осы мақсатта маңызды р!л 
атқармақ.  Дүниежүзіл ік  к!рмеде 
COVID-19 пандемиясынан кейінгі әлемді 
қолайлы болашаққа бастайтын трансфор-
мациялық күштерге, сондай-ақ адамның 
оң !згерістер жасау қабілетіне ерекше мән 
беріледі: «Біз әлемді қаз қалпында к!рсету 
үшін ғана емес, оның қандай болу керегін 
қалыптастыру үшін келдік». World Expo 
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